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Relevant în acest sens este şi un /e)(f redactat de elevii 
unor "şcoli asociate· indiene (această re/ea de şcoli are ca 
vocaţie să•i pregătească pe copii şi pe adolescenJi pentru 
viaţă intr..c, societate cu dimensiuni planetare): "AştepUJm de 
la ştiinJă şi de la tehnologie sA slujeascA amelionJrii existenţei, 
sA fie considerate nu ca instrumente rezervate unei minoritaţi, 
ci ca un ansamblu de mijloace menite sS sporească 
bunăstarea omului şi sA amelioreze calitatea vietii in ge• 
narai. Nu trebuie cu nici un preJ să fngăduim alterarea naturii, 
a frumuse/îi sau a echilibrului ei. Vrem ca pajişU/e şi pădurile 
noastre, flora şi fauna să rămănă nearinse. Vrem ca păsările 
sa cânte şi ~-şi aşeze cuibun'fe în copaci. Vrem ca peştii sa 
înoate in râuri şi în mari şi vrem ca ploaia s/J adape pământul 
însetat ... Nu mai putem schimba cu nimic ceea ce s-a fllptuil 
în trecut, dar in clipa de fata putem face astfel încât viitorul 
nostru sll devina strlllucitor. aşa cum ii dorim". 
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Întreaga concep/ie a educa/iei cu vocafie mondiala 
trebuie s/J fie bazat.a pe un profund respect al plurelirâJii şi al 
diversiMJii culturilor. al convingeri/or şi al istoriilor noastre. 
A.amâne de ştiut dacA avem noi înşine capacitatea morala, 
spirituala şi inte/ectualâ de a dobândi o viziune planetară a 
lucrurilor şi de a o impărtâşi şi altora. 

În ziua când, printr-un proces continuu de schimburi, 
vom putea fnv.ata unii de la alţii, asta va însemna că am 
depăşit neîncrederile seculare inerente unei culturi a 
râzboiului şi că am pornit în aventura unei culturi a p.acii. Dar, 
pentru a ajunge acolo, va trebui mai întâi~ ţesem intre noi 
legaturi care să ne ingaduie să aruncAm punţi intre om şi 
natur.J, între oraş şi sal, între timp şi spa/iu, sau - altfel spus 
- sa cream, fa scara planetara. o nou.a culturtl civicA. 

latA, spre exemplu, ce înseamna impactul cunoştintelor 
într-o activitate inginereascA. 

CNE CERNAVODĂ, UNITATEA 2: 
Cunoştin/efe - chiar informa/file şi datele - se pot folosi 

ca inlocwton· ai altor resurse. Cunoştin/e/e substituie pre/ul 
cândva mare al schimb.irii în procesul de produc/ie, 
cunoaşterea fiind un substitut al resurselor materiale, al 
transporturilor, al energiei. Dar, lucru şi mai important, 
cunoaşterea economiseşte timp şi chiar spaJiu. 

CE MAI LIPSEŞTE? 

Timpul în sine este una din cele mai importante resurse 
economice, chiar dacs. acum nu se evidenJia.zS nicA,eri in 
inventarul vreunei companii. El romane efectiv o resur~ 
ascunsa, mai ales când se accelereazll schimbarea. Noile 
cunoştinţe grAbesc lucrurile, ne conduc spre o economie în 

• ConferinJA susţinuta de dl dr. ing. Mihaf MihAiţă fa 8 
noiembrie a.c., în cadrul lucnirilor celui de Al 25-lea Congres 
afAGIR 

(Continuare în pag. 8) .,,,I 

Ce mai lipseşte ca lucra rile sa 
fie demarate "în forţă" . pentru a 
putea , cât de cât, respecta un 
termen de punere in funcţiune în 
anul 2002 (şi nu în 2050, cam câl 
ar fi acest termen la ritmul actual 
de finanţare)? 

Determinare politici! Acest 
lucru mai lipseşte. Pe scurt , 
oameni sunt, maşi ni sunt, 
energie este, studii suni , bani ar 
cam fi , materiale sunt, 
echipamente sunt, dar, 
parafrazând vorba poetului , 
"dacă determinare politică nu e, 
atunci 11imic nu e ... • Şi când spun 

Lucrările celui de 
AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 

La Congresul AGIA au participat 111 delegaţi, din cei 129 aleşi în adunarite generate ale 
filialelor, ceea ce reprezintă o pondere de participare de peste 86%. 

Pe parcursul lucrărilor din prima zi a Congresului, s-au înscris la cuvânt un număr de 26 de 
delegali. Respectând dorinla manifestată de mai mulţi participanţi la Congres, "Univers 
ingineresc· publică integral - începând cu acest număr • 1oate aceste luări de cuvânt ale 
delegaţilor, in ordinea înscrierii la cuvânt. 

(Paginile 4-5) 

Participarea delegaţiei AGIR la 
ADUNAREA GENERALĂ A FMOI şi 

la manifestările preliminare 
(Pagina 3) 

determinare politică înţeleg 
desigur şi acţiune poUtlcA. 

Să le luăm pe rând. 
Oameni 

Astăzi , potenţialul uman al 
industriei nucleare române se 
ridică la un total de circa 12.000 
de specialişti, constând din circa 
2000 de cadre superioare, 2000 
de tehnicieni şi 8000 de muncitori 
calificaţi. O bună parte din cei 
menţionati se află concentraţi pe 
şantier. Dar numărul acestora 
scade permanent, în lipsa unei 
perspective clare şi in condltiife 
apariţiei unor oferte mult mai 
avantajoase (financiar) în 
străinătate sau chiar in sectorul 
privat. 

Matlni 
Dacă înainte de '89 numai de 

maşini, ca numa,, nu se ducea 
lipsă , acum, după parcurgerea 
punerii în funcţiune a Unitătii 1, 
antreprenorii s-au pus la punct cu 
utilaje moderne de mare 
eficienţă . Daca înainte de '89, 
utilaje grele de fabricaţie 

poloneza constituiau tehnica de 
'vârf', astăzi, de exemplu, un agil 
şi puternic Caterpillar nu mal 
Impresionează pe nimeni . 

Studii 
Oportunitatea finalizării 

lucrărilor la Unitatea 2 a fost 
demonstrată în cadrul 'Studiului 
dezvoltării capacitălilor pe baza 
costurilor minime", efectuat de 
Ewbank Preece Ltd., cu sprijinul 
ISPE. Acest studiu a scos in 
evidentă, pentru nivelul" de 
dezvoltare al SEN până în anul 

2000, oportunitatea producerii a 
1400 MWe nucleari în Unităţile 1 
şi 2 ale CNE Cernavodă, 

comparativ cu lucrări de 
reabilitare sau finalizare a altor 
obiective energetice şi Indepen
dent de gradul de creştere al 
cererii de putere. 

Necesitatea şi oportunitatea 
finalizării lucrărilor şi punerii în 
functiune a Unitălii 2 a CNE 
Cernavodă este preliminată în 
cadrul lucrării: "Least Power and 
Heat Generation Capacity Devel
opment Study lor the period 
1996-2020", în curs de finalizare 
de către Consorţiul Tractebel, 
EDF şi SEP. 

în fine, există un 'Studiu de 
fezabilitate în vederea obtinerii 
finanţării pentru finalizarea CNE 
Cernavodă• Unitatea 2, intocmit 
de ISPE SA şi AENEL-CITON, în 
august 1997. 

Bani 
Există oferte de linantare 

eXlemă , atât din partea actualilor 
parteneri (AECL şi ANSALDO), 
cât şi din partea unor firme 
externe (Siemens) , bănci şi 
grupuri de bănci străine (Banca 
Canadei, EDC din Canada, 
South Trust Bank - SUA, bănci 
din Italia etc.). 

Mate r ia I elec h lpa mente 
procurate: circa 68% 

Stad iu de reallzare: 24% 
mediu (63% construcţii, 5% 
mecanic şi 1 % electric şi 

automatizări). 

H. Mocanu 

(Continuare in pag. 6) 
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INGINERI MARI PERSONALITĂŢI 

CONSTANTIN SANDU ALDEA (1874-1927) 
Agronom, profesor universitar, scriitor consacrat, membru al Academiei Române 

S-a născut la 14 noiembrie 1874, 
• în satul Ttchiteşti, situat la 17 km de 

Brăila. Ieslă raia turceascii.. Potrivit 
"E11:traC1ului• de naşlere, numele lui 
adevarat este Constanlm Sandu 
Petrea, fiul lui Sandu Petrea, poreci11 
Pârjol, în vârsta atuOO de 24 de ani, 
mama fiind Tudora, de 22 ani, ambii 
pann~ de profesie plugari. A fost cer 
mai mare copil al familiei, care după 
el a mai avut doi baieţi, looşi Grigore 
şi o fată, Margareta. Cu numele de 
Sandu Aldea, pseudonim literar, a 
fost "bolezat" de pro!. Nicolae Iorga 
şi n va purta în toată cariera sa. 

în anul 18B1 a fost înscris ta 
Şcoala primara. nr. 2 de baieJi dm 
Brăila, pe care a terminat-o în mOd 
stralucit în 1885. ln acelaşi an este 

· admis la gimnaziul din oraş, unde în 
1011 anii. pânA la absolvire. a fost un 
elev fruntaş. 

Fiind elev la gimnaziu, la vremea 
aralului. semanatului şi culesului 
pleca la camp sa lucreze ataturi de 
parînţii lui şI de atunci ramăne legat 
pe viata de muncile agricole. 

Din copilane, îşi aminteau rudele 
lui. era preocupat şi întraba de ce 
unele sprice de grâu sunt mal mari şi 
altele mai mici şi lara boabe. Aceste 
taine va căuta să le patrunda ca, a 
trait. 

După absolvirea gimnaziului, 
pentru a-şi câştiga existenţa, singur 
şI cat mai repede, ca să scape de 
greutaJi şi să îşi poata aiuta familia, 
se înscrie la Şcoala de Marină, dar 
aceasta se deslhn\ează. Ar fi vrut să 
urmeze Şcoala de Poduri şi Şosele, 
dar nu absolvise liceul. Îşi îndreapla 
paşli spre Şcoala Centrala de 
Agricultura şi Silvicultura de la 
Herăstrău, unde, în urma examenului 
din august 1892, este admis. Îşi 
completeaza ticeut, dă bacalaureatul 
şi, in 1896, susţine examenul de 
diploma pentru titlul de inginer 
agronom. 

Stagiul militar ii face la Regimentul 
1-Cetate din Focşani, pe care 11 
termină cu gradul de sublocotenent. 

în viitoarea vielll 
Pentru lănărul inginer eliberat din 

armaIa urmeaza patru ani grel, în 
cere duce o viaţa zbuciumată, cu 
privaţiuni şi lipsuri de neimaginat. in 
cautarea unei slujbe 
corespunzătoare, gaseşte un post de 
actm!nislrator la o moşie, unde - deşi 
muncea din greu şi cu competenta -
este umilit şi ba1jocofit. Neputând sa 
suporte situaţia, îşi da demisia. 
Lucreaza, apoi, ca agenl comercial 
la o pescArie. ca funcţionar la C.F.R., 
copist, corec1or la câteva reviste 
literare şi ziare. 

În anul 1901 reuşeşte sa publice 
o broşUra penlru popularizarea în 
practică a agriculturii ştiinţifice, 
intitula la 'Scrisori pentru plugari". Cu 
aceasta se face remarcat de ministrul 
agriculturii, Nrcu Fillpescu, din 
91.SYemU lui Petre carp, care l·a trimis 
la perfecţionare în FranJa, la 
Socielatea pentru ameliorarea şi 
producerea semintel0< "Vilmonn el 
Andrieux", din Verrier la Buisson, în 
Normandia. 

La revenirea în ţara {1903), este 
numit conleren\iar de agricultură 
practica la ferma model Laza. din 
judeJul Vaslul. în acelaşi an se 
însoară cu domnişoara Zoita Marin 
N. Rădulescu. Socrul sau, un om 
instant, TI va ajuta cu bani să îşi con
tinue specializarea în Germania, la 
"Techniche Hohschule fur 
Landwirtschafl" din Berlin, unde va 
sta doi ani (1904-1906). Aici se va 
naşte şi unicul său copil, o fellţa, 
Viorica. 

Revine la ferma Laza, unde va 
scrie o noua broşura de popularizare, 
"Cărticica plugarului", apărută in 
1907. 

A fost transferat la Ministerul 
Agriculturii, ca şef al Biroului de 

statistică, dar - nesuportA.nd munca 
de birocrat - cere sa !ie lrecut in 
învăţărnAnluldespec1alilale. 

ln anul 1909 devine profeSOf de 
agricultura practica şi selecVa 
cerealelor la Şcoala Superioara. de la 
HerăstrAu, unde va func\lona şi ca 
director in perioadele 1909-1915 şi 
1919·1927. intre 1916·1918 a 
participai ca 0l1ter la ră.zboiul de 
reîntregire. 

Foslul său student. inginerul 
agronom D. Chiţoiu, scria despre el: 
"Am avut prilejul sa. ii ascult 
conferinlele, vorbea cald, vorbea 
limpede, vorbea răspicai, scăpărând 
şi punându-şi in cuvintele de care se 
slu1ea, loata energia, toata credin\a 
şi toată dragostea de adevăr a 
sufletului sau curat". 

OmuldeştliRtă 
Fiind întemeietorul "şcoalei " de 

ameliorare a plantelor din \ara 
noastră, s-a dovedit o remarcabilă 
personalilate în domeniul ştiintelor 
agncole. A sludiel cu migală soiurile 
de grâu româneşti şi cete mai pro
duclive soiuri de grâu din diferite 
regiuni ale Europei, realizând prin 
incrucişare variante ca: Bălan/ 
Squarehed, Petroşani/Nonette, 
Amăwîurcs1an şi a creat h1briz1i care 
îl poartă numele, Sandu Aldea 22 şi 
224. 

Dintre lucrările ştiinţifice cere mai 
importante publicate citam: 
Selecţionarea metodica. a cerealelor 
şi bazele ştiin\1fice ale selecţiunii 
(1907): Ameliorarea plantelor 
agricole (1925); La variabihte de 
quelques proprietes de l'epl du bl0 
roumain (1929) ş.a. Preocupat in 
continuare de poputafizarea ştiinţei 
agricole, publica şi alte broşuri, ca 
Oesp,e semanaturi (1921) şi Sfa!urire 
unui plugar luminat (1922). 

Scrlltorut 
Sandu Aldea s-a dovedii un 

scriitor prolific, care prin poeziile, 
schiţele, n1JYelele şi romanele sale 
originale şi prin traducerile inspirate 
ale operelor unor autori straim şi-a 
găsit un loc în antologia scriitorilor 
români, de inspiraţie semanatorista.. 
Stapănea bine limbile franceză, 
germana, engleza ş! a învăţat singur 
rusa, ungara şi suedeza. 

S•e mani restat ca poet în anii grei. 
cand, in căutarea unui loc stabil de 
muncă, a lucrat ca redactor, gaietar 
şi corector la 'Epoca• lui Nicu 
Filipescu, la "Romănia Jună". unde 
colaborau VlahutA. Delavrancea şi 
Iorga, sau la •Apararea Na\ională". 

Viaţa grea de început un a descri
s-o în nuvela autobiografica 
'Biruitorii", publicata în volumul 
•calugăreoti". Note din via\a pe care 
a dus-o în timpul perfecţionării in 
Franta apar în volumul "Drum şi 
popas" (1904). Multe dlnlre poveştile 
din acest volum au fost publicate în 
reVJsta "Semanatorul" şi semnate cu 
pseuclommul Miron Aldea, de teama 
ca mmistrut să nu afte ca se ţine de 
literatură şi sa ii taie bursa. 

La Berlin au fost scrise şi nuvelele 
care alcătuiesc volumul "În urma 
plugului", având ca eroi pe Sima 
Baltag ŞI Ni\ă Mandrea, plugari dărzi, 
care semănau cu tatăl sau, poreclit 
Pârjol, pe Florea Cazacu dezertorul 
şi pe logofătul Vasile, fiecare personaj 
cu caractere bine conturate, pe care 
cilitorul ii vede trăind 8Jevea. Tot 
acolo a scris şi romanul "Doua 
neamuri". in care descrie cu multa 
măiestrie peisajele câmpeneşti şi 
viata satului din Bărăgan. Nuvelele 
publicate în diferile revisle literare au 
!ost strânse în volumele: "Pe drumul 
Baraganutui" (1908); "Apele mari" 
(1910); "Pe Margineanca• (1912) şi 
"Călugărerm· (1920). 

A colaborat la înlocmirea libretului 
operei lui Tiberiu Brad1ceanu "La 

şezătoare". 

ca traducăt0< de literatură stra.Ina, 
a publicat "Pescar în Islanda", de 
Pierre Lotl, 'Ziua lnv1erii", de Ibsen. 
"Ioan Boteza.torul', de Sudermann. 
"GI.IYematorul" şi alte câteva n1JYele 
de Andreev, "Împără\ia furnicilor". de 
Stevens şi "Făptun alese·. de Th
ompson. 

Eroii scnitorului Sandu Aldea sunt 
oameni energici. care vorbesc puţin, 
aJăta.II de primejdiile pe care vor sa 
le învioga., solidari cu pămănlul pe 
care traiesc, cu intemperiile de care 
suni loV1\i. A descns cu talenl campia, 

:~1~:r:!:!r~,u:~e;, ~~n~:l~-~ 
revărsările, cadru în care şi-a plasat 
subiectele. 

Pentru îmbogQ\1rea literaturii 
naţionale, Academia Română I-a ales 
la 5 iunie 1919 membru corespoo· 
dent. pe baza raportului întocmit de 
filologlJI Ion Bianu, care l•a prezentat 
ca •un artist de mare valoare, 
mânuitor al limbai, slăpân pe o forma 
cristalină a stilului". 

Şi-a sfA.rşit viaţa la 21 martie 
1927, după o grea şl îndelungată 
suferinţa, pe care a indurat-o cu 
eroism. ln semn de înalta pretuIre, 
i-au adus un ultim omagiu prin 
cuvântările lor: Nicolae l0<ga, VesHe 
Gold1ş, a1unci Ministru al Cultelor şi 
Artelor, scri1I0n.1I Mihail Sadoveanu, 
G. lonescu•Sişeştî, Traian Săvulescu 
ŞI alte personalităţi. 

Mihai Olteneanu 

PREMIERE ENERGETICE ÎN ROMÂNIA (X) 
Dupa ce am poposit pe urmele 

îoceputurilorelectricită\îi în BucvreşU, 
Valea Prahovei şi Sibru, va p<opun 
sa facem o incursiune la Craiova, 
unde astă.Zi se vehiculează o treime 
din energia produsa în ţară. 

Electrificarea Baniei s-a produs 
cumva într-o manieră tipicti pentru 
oraşele din Vechiul Regat. Chiardacil 
Cralova se număra printre primele 
şase oraşe beneficiare ale 
electricitaţii. trebuie sa recunoaştem 
ca, Jn perimetrul limitrof acesteia, 
progresele au fost minora şi destul 
del!rzii. 

Primele ateslări documentare 
vizează anul 1887, când. ta 
renovarea Teatrului Naţional, "se 
instala lumina electrică, având mo
tor propriu în curtea teatrului", iar 
Palatul ele Justi\le era dotat cu o re\ea 
de ceasornice şi sonerii electrice. 
Aplicarea pe scară. largă este legală 
de anul 1895, o dală cu punerea în 
func\iune a "Staţiei Centrale 
Electrice" (denumita. ulterior "Uzina 
Electrica") şi a reţelei publice de 
distnbuţie. De fapt. !nea din 1895, 
"Allgemelne Electrlcităts 

Gesselschalt" (AEG). societatea 
berlineza care a prat.ist de la Primărie 
concesiunea, montase o locomobilă 
şi un dinam într-o baracă din "blana 
din lemn· pentru alimen1area 
birourilor şi a şan!ieruluL 

Pâna atunci, s!rAzite Craiovei 
fwseseră Iluminate cu pelrol - circa 
1000de lămpi-instalate în 1858(cleci 
înaintea Parisului, Berlinului şi 

Bucureştilor• 1861), dar eficienţa 10< 
nu mulţumea edilii şi locuitori! 
oraşului, aşa că, ani la rând, s-au 
intreprins demersuri penlru 
inlroducerea Iluminatului electric. în 
1895, Primăria a lansat o foaie 
volanta "Lumina electrica·, care, 
impretJflă cu prezenta microcenlralet 
de la sediul firmei, precum şi cu o 
"expozi\ie" cu modele de stâlpi pentru 
iluminatul stradal, desctlisă Tn curtea 
Uzinei (soodaj de opinie?), a avut un 
puternic impact asupra publicului. 

Lucrarite pentru centrala electrica 
şi retea (care se întindea lni{ial pe 39 
'suazi şi pasuri') au început la şase 
!uni de la promulgarea Legii prin care 
Comuna Urbana Craiova a !ost 
autorizata să acorde soc1elă\ii AEG 
concesiunea. respectiv, la trei luni de 
la aprobarea prorectutul, şi au durai 
unan. 

Iniţial, centrata a fost echipata cu 
trei cazane pe cărbune (huilă), trei 
maşini tip Compound cu piston, 
fiecare de câte 110 CP putere 
efectivă şi patru generatoare de 
curent continuu, două de 60 kW 
fiecare, la 130 V, şi două de câte 110 
kW, la 260 V. Reţeaua de distnbu\1a 
avea o lungime totala de 30 km, din 
care 1/3 în cablu, şi alimenta 30CX) 

de lămpi pentru iluminatul "privat" şi 
circa 1 OOO pentru cel public, toate 
amplasate în zona cenlrală a 
oraşului. Proiectul prevedea şi o 
dimensionare corespunzatoare unor 
dezvoltări ulterioare a reţelei (care 
s-au şi îndeplinit). Mai erau prevăzute 

şi doua baterii de acumulatoare cu o 
capacitate de 924 Ah pentru 
preluarea sarcinii noaptea, 
acoperirea cererii la vâri şi eliminarea 
variaţ1il0<detenslune. 

în cadrul Uzif181 Electrice a fost 
Tnf1lnţat 'Inspectoratul lampagiilor", 
p,evăzut cu o "cazarmă". allata în 
apropierea Uzmei. O parte din stâlpii 
montaţi atunci in unele parcuri şi 

străzi se ana şi astă.zi in funcţiune. 
incet-incel, reIeaua de iluminai 

s-a extins, în mai putîn de doi ani 
numărul lămpilor a crescut de 5 ori, 
iar până în 1902 a cuprins şi unele 
cartiere marginefe; au apărut şi 

energetJcil romăneşli. (Deşi, în timp, 
ponderea termocentralelor va spori 
sim\ilor,CDEvordeJineîncti, în 1950, 
circa un sfert din puterea Iota! 
inslalatăinţaranoastra.) 

Molorul a fost Uvrat de firma 
"Maschmen Fabr1k Augsburg• 
(MAN); el dezvolta o putere de 120 
CP, lunc\1ona pe motonna şi antrena 
două generatoare cu o putere tolala 
de 79 kW, la tensiunea de 2x140 V, 
fiind montat in incinta existentă. S-a 
putui astfel extinde reţeaua electrica 
in tot oraşul, inclusiv Parcul Bibescu 
şi PalallJldeJusli\1e. 

Succesiv, in 1904, una din 
maşinile cu abur este înlocuita cu un 
nou agregai, livrat tot de MAN (160 
CP, cu dlnamde93 kW), iar în 1908, 
consumul oraşului crescllnd de peste 
2 ori, se lnstateaza un nou grup, 
ach1ziţk>nat de la aceeaşi lirma (140 
CP, respec11v, 90 kW). 

După 1910, ca urmare a creşterii 
cererii, în special din partea 
industriilor care apar în oraş, d· ~ 
necesare noi extinderi ele Uzinei 
Elecirice. 

Claudiu- Viorel Săvulescu 

:!~~i:s:r~ ~~: :~t~n!~/~1~~~ r 
Din vârful peniţei introdus şi iluminatul gării CFR. pe 

spezele Comunii. deoarece 
Administra\ia cailor !erate considera 
aceasta soluţie ca fiind prea 
cosUsiloare. 

Creşterea cererii în oraş a adus 
în actualltate extinderea Uzinei 
Electnce; AEG şi Primana nu au mai 
considerat ca oportună folosirea 
tipului de echipamenl existent. in 
1897, Rudolf Diesel inventase 
motorul care-! poarta numele. 
Aceasta a putut fi sotutia. modema 
pentru timpul respectiv, penlru 
dezvoltarea centralei electrice. 
Astfel, in 1902 s-a produs la 
Craiova o premieri energetici 
nallonal.!i., prima producţie de 
electrlcitate cu motor DJesel. 
Centralele di&S;eleleclrice (CDE) vor 
juca un rol imporlanl în istoria 

Referitor fa faptuf c~ fn organizaflffe profesionale mai sunt 
coopta/I înClf nespec/allştl 

Oameni buni, abandonaţi 

Crezul orb in "nechemati", 
Acorda!i, în fine, gir 

Celor docti de la AGIA. 

prof. dr. ing. G. KUmbetlian . 
Începutului {timid) de dematematlzare a pollticJI 

Vasăzică. Algoritmul 
l-a zbârcit reformei ritmul! 

Totuşi, sa se fi-ncheiat 
Prin ... guvernul reformat? 

Madam../ 
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MANAGEMENTUL INFORMAŢIEI 
Ideea util1zArH intr-un mod 

inteligent şi planificat a 1nlorma1Jdor 
în afaceri a fost dezvoltata pentru 
pnma data de G ■ rtner Group. 
bazându-se exclusiv pe uhlIzarea 
software ln companie, ca m~loc de 
c1rcula11e ş1 stocare a inlorma\iilor. 
Implementarea acestul concept, 
denumit managementul Informaţiei 
sau al cunoa,tffil, presupune un 
timp îndelungai, dar rezutta1ele sunt 
pe măsura. Astfel, firmei Oow 
Chemi cal i-au trebuii cinci ani penlru 
dez11oltarea graduala a acestul 
sistem, parcurgând în acest l1mp 
şase sladu evo1ut111e· opt1mlzarea 
intre strategie şi buget , analiza 
stra1eg1e1 compellton1or. identificarea 
valorilor interne eds1en1e, la ce 
folosesc Şi cine le dettne, evaluarea 
aceslora, delermmarea neceSIIAJik>r 
ş1 crearea unei baze complete de 
inloona1J1 ale companiei. Apoi, acest 
proces s-a repetat penodtc, aplclnd 
o stratogle speofictl 

A !ost numIIA echipa care sA 
dmjeze managementul valorilor 
industnale şI s•a creat un centru de 
tehnologie globala care sa o spnIlne 
"Procesul este loarte simplu dar 
foarte puten'IIC", afirmă Gordon Mc 
Connacnle, managorul acestei 
echipe. "El ne permite sa anatizAm 
unde se gasesc Dow Chem1cal şi 

competItoo, sAi pe piaţa Şi in cursa 
inovaJiilor" 

Dupa BIii Mayon-Whlte, de la 
london School ol Economics, 
managementul Informaţiei se 
bazeaza po cinci pnncipl! de baza: 

1. ldenl!licarea mlorma!liror de 
aracen şi a valonlor lor: 

2. Descrierea procesului eco• 
nomIc şI a modului de ulIhzare şI 

manipulare a 1nlorma\1ei ln cadrul 
acestui proces; 

3. Stabilirea modullll Şi a locutuf 
fn care tehnologiile pot sprijini 
procesul econorrnc: 

4 lnţelegerea şi ldephnirea 
obllgatcilor statutare şf legale care 
rezulta din de\merea inlormaţ1e1. 
mctustv datona de a prevaf'II efectele 
nedoote pentru terţe persoane; 

5 Asigurarea eKIs1en1e, 
procedurilor şi sIslemelor penlru 
monitorizarea şI suditul calIUIJ11 
managemcntutul ,nlorma\I81. 

John F. Kennedy spunea ca 
"mforma\1a es1e scumpa, dar rnrruc 
nu este mal scump declll hpsa ei· 

În ulhmii zece ani, piaţa 
inlorma\11lor de afaceri S•a dezvollet 
de la un volum de 25 miliarde S. la 
165 miliarde S ln 1095 în lume exista 
ln prezent circa 5000 baze de date 
on-line, d1n1re care 97% folosesc 
autostrAz1le inlormaţ1onaJe din SUA. 

Un exemplu de aplicare eficienta 
a princ1p1ilor managementului 
cunoaşterii este firma suedeza 
Skandia, care ut11izeaza cinci trepto 

ale cunoaşterii: identilrcarea 
necestta~lor. obţinerea inlonna.~1lor, 
aducaţla, captalizarea şi planificarea. 
Aceste principii au fost puso în 
practicii, incepând cu ianuarie 1991, 
de directorul companiei, Leii 
Edvlnuon, care a devenit primul 
director din rume administrator de 
capital Intelectual. în şase ani, 
Skandra ŞI-a dublat profrtunle. 

Managemenlul lnlorma\1el, 
considerat de Asea Brown Boverl 
(ABB) drept arma sa secreta, a 
permis firmei suedezo-aIeve\Icne sa 
atmg!I, ln opt am, o cifra a vănzAnlor 
lotale de 34 miliarde $. Aceste 
performan\e se bazează pe sistemul 
informaţional propriu, cunoscut sub 
numele de ABACUS (ABB Account• 
Ing and Communlcallon System), 
irT'lf)reunA cu faimoasa devizA a ABB, 
"GAndeşte global, acţlOl"IOazA local' 

Una din metodele cele mai des 
folosite de ob~nere a informa\11lor 
osie ulilizarea bazelor de dale într-o 
conhnuA creştere ca numar Şi volum, 
numai in Europa Centrala şi de Est 
existând mal multe tIpun de astfel do 
surse de 1nlormaţil: 

• peste 35 baze de date cu 
ll'llorma\li generale despre economie, 
realizate ln special de agcn\11te de 
presa: 

• registre de firme, 11nute de firme 
private, asocia\Ii sau camere de 
comerţ (6¾ dlll lotalul bazelor de 
dale); 

• circa 69 baze de date cu 
prezentarea sumara a companiilor • 
programe de produc\ie, echipe 
manageriale. numa, de angaja\i, 
capitat ~al, cdra de afacen: 

• aproxImatIv 10 baze de date cu 
inlormaJ11 detailate despre firme. 

Cele mai căutate baze de dato 
sunt cele de bllan\ al fimielor. doua 
ln Ungana. una în Romlln1& Şi una in 
Rusia. Se mai pot ob~ne in acesl 
mod inlorma\11 despre produse, ole11e 
de cooperare şi de licenţe, sohcilAri 
de tehnologii. investJtori ŞI par1eneri 
de ataceri, ceren ŞI oferte de servicii, 
tranzacţn (gesttonale, in general, de 
mIn,stere şi agen\n pubhce). Oe 
asemenea, exista baze de date 
spec1alizaIe pe mlorma\Ii 
manageriale, despre marketmg şi 

sludn de l)la\a, precum şi cele de 
sta1IsI1ca (elaborate di:, inslituto 
specializate), comerJ exterior şI 
refentor la creditări şi bonita~-

Pentru dezvoltarea structurilor 
inlorma\ionale, ONU a imtiat un 
proiect care presupune implicarea 
camerelor de comerţ şi industrie din 
tanle mai puţin dezvoltate, denumit 
Trade lnlormatlon Network (TIN • 
Reţeaua de Informalii Comerciale). 
carea cuprins deja 132de!ari,şicare 
este destinai in special 
intrepnnderilor mici şi mijlocii. Acesl 
proiect ere ca obiectiv dezvoltarea 

zonali a reteletor. crearea 
pos1bill!Alilof de acces la ba.Zele de 
date ii olenrea de as,stenţa tetncA. 

ComSla Europeana a lansat, in 
1987, proiectulpnvlfld realizarea~ 
reJele denumita Euro Info Centre, 
penlru accesul intreprinderilor 
europene la lnlorrna\H, În p,ezent, 
reţeaua cuprinde 249 de centre. în 
Aomăn!a. Centrul Corespondent 
Euro Info s-a infiin\at in oclomb,ie 
1995, în cadrul unui pr0tect PHAAE 
derulat prin Fundat1a CRlMM 

Pentru a utltiza inlorma\H!e 
ob\1nute !rebuia sa se realizeze o 
evaluare a lor, care determina 
declzi1!e manageriale, 1nveshJh1e ln 
strategia lnforma\1onala, negocierile, 
pro1eclarea, marketingul şi 

modahl!JIle de obţinere, ut1Uzare Şi 

slocare a acestora. Venficafea valoni 
1nlorma\11lor ObJmute se Iace pnn 
analiza unnAtoarelor aspecte 

• modalitatea de stocare a 
lnformat11lor: 

• rellectarea valOrii inl(xma\1ilor ln 
strategia de afaceri; 

• sursele de 1nlorma\1i şi limitArlte 
ln ut1~zarea acesl0ta; 

· armornzarea dmtre stralOQ18 de 
afaceri ş, s1rateg1a sistemulur 
,nlorma\lOt'l&I: 

· lmpl1CBrea resurselor umane şi 
a conducem în dezvoltarea pe baza 
informaţiilor utile ob\1nute; 

• allnlerea managementutur 
lnforma\1onal la problemaltca 
seclorului economic ln care !şi 

destaşoara actIv1tatea compania; 
· protecţia mforma\11lor; 
• poslb1li!a1ea analizei efic1en\el 

inlorrnaţ11lor; 
• puterea de COtMngera a analizei 

valorIilnformat1il0t. 
Înlruc!t sistemul mforma(1onal 

trebuie sa luncţ1oneze în ambele 
sonsun, atat pM ot>~nerea acesIora. 
c!t şI pnn mlormarea c.olaboratonlor 
existenţi şi a celor potenţiah cu date 
de interes despre propna companie, 
rezutta ca managementul lnlormal101 
trebuie sa ,a în cons,derare ambele 
aspecte 

lata însa ca ex,sta şi s1tua\1i ln 
care sIsIemul mforma\1onal este 
utilizat ca arma lmpotnva celor care 
l•au lmplemenIaI Riscul esle 
reprezentat de posIbIhtatea 
pone1rar11, descompleta.ni sau 
virus!ni lnfonnaţulor slocate. Aslfol, 
Senatul SUA prezenta, in iunie 1996, 
un raport denumit ·secUritalea l"1 
cibeme\Jc!', conform caru1a numai ln 
1995 s•au constatat pierderi prin 
penetrarea calculr.toarelor, de peste 
800 milioane S. Riscurile depind do 
modul de organizare interna a 
companiei, aparAnd pe fondul unei 
greşite pohl1cl interne sau al hpsei 
unor reglemenlarl adecvate. Nu 
trebuie uIlat!, în lunc\1e de valoarea 
mlormatulorde~nute, posIbthtalea ca 

r ~ 

Participarea delegaţiei AGIR la 
Adunarea Generală a FMOI şi 
la manifestările preliminare 

Sidney, 20-22 noiembrie şi Hong-Kong, 23-29 noiembrie 1997 

Oelega\ia AGIR participanta la Adunarea Generala a FMOI. formata 
din dr. ing. Mihai Mlhiiţi şi dr. ing Ioan Deslr6 Suceveanu, a luat 
parte şI la man1leslările tehnico-şt11nţifice preliminare care au analizat 
stadiul actual al mg1nenel fn lume şi perspectivele pentru viitor. 

ln ordinea lor cronolog1cA, primul a los1 Al IV-iea Congres Mondial 
de Educa1le Continui lnginereaact, organizat da Comisie de 
specialitate a FMOI la Sidney (20-22 noiembrie '97). Au participai 
delegaţi, incluzând ingmet1 practicieni şi din lnvăJamAntul Ingineresc, 
fiind reprezentate industria, tc03la şJ adm1nistre~!le guvemamenlale. 

Temele Congresului au fost dezvoltarea profesionala pentru practica 
ingineriei globale; pr1nc1p1ile practicii ingineriei globale: sch1mb!ln!e 
importante din cultură. 

ca urmare a lucraritor prezentate ,1 a dlscuţ~lor dm cele doua grupe 
de lucru, au rezultat recomandtlri adresate FMOI şi au fost idenllficate 
scopurile organ1zaJ1ilor 1ngmereştl in vedarea dezvoltării pregatirii 
profesiooale. 

Astfel, s-e recomandai AdunAnl Generale 
• definirea unui cod deoolologic ingmeresc unic: 
· incuraIarea sistemelor na\lOf'lale de recunoaştere şI cert11ieare a 

lifentelor nivele de prega.11re proleslonala bazate pe dezvoltarea conbnuA 
a educaţiei posl·ufllvers1lare; 

· armoruzarea s1slemelor na\l(lnale pe plan regional şi mondial; 
• încuraiarea unorcolabOn!ln Intre organ,za~ae inginereşti din difentele 

lări: 
· recunoaşterea rolului dIst1nct şi complementar al responsabi~tAli1 

mginenei tehnologico şi ingmenet managenare/globale ln conlnbuţ11le 
lor specifice de rezolvare a problemelor complexe şi multid1scipl1nare. 

Scopurile organizaJi1lor inginereşti au fost idenlificete ca fiind 
urm.atoarele: 

· definirea clară a standan:Selor ele educa\io inginereasca de baza: 
· stabilirea programelor şi cennteh;:rr privind educaţia continua 

inginereasca: 
· stabilirea normelor pnvInd acreditarea, cer!Jlicarea ş, organizarea 

calitAJii; 
· extinderea recunoaştenJ reciproce po plan reglOnal şi lntema\1onal: 
· dezvoltarea rela\iIlor de colaborare şi parteneriat intre Inst1tuţ1ile 

ingmereşlidindllenloJăn: 

· dezvollarea colabofăni intre guvem, Induslrie, universitAJi şi COij>UI 

Ingineresc. 
Cu aceeaşi ocazte a avut loc Şi o şed!nJA a Comis1et FMOI pentru 

educa!fe conu noa ingineteasca şi a !ost aleS noul preşedinte, în pe<soana 
df(j Janos Ginaztler • Ungana 

(Continuare in pag. 7) 

firme nvatesa apeleze la agen1" specta112a1e, sau pnn forţe propni sa încerce 
penetrarea acesto, Intorma1~ pe IoaIe cA1le posibile. lnlormaJ11lo celo mai 
cAutate prin astfel de metode suni cele din domeniu! markelmgului, al analizei 
şI Slnlezei dalelor ŞI lnlormat11lor capitalizate. Ele se pot utiliza alăt in lolos 
l)fopfiu, cât Şi pentru distrugerea directa a po1an1IaMor ovali, pnn Lansarea 
unor zvonuri false sau apl1CBrea unol strategn a deslabillzAni. 

Aceste necazun pot fi evitate printr-o organizare exacta a securitA\ii, 
identificarea valonlor care trebuie protejate, controlale, auchturi şi autorizăn 
adecvate. 

Toate problemele enumerate mal sus nu au lmpiedica! însa conceptul de 
manageriat al informa~ei sa ajunga ln pnm•ptanul strategiIlor de dezvoltare 
actuale ale companiilor, intrucllt, dupA cum al1rma Paul Pltderson, liderul 
!Irmei de oonsultanJa Price Watemouse, la o confann\A despre managementul 
informaţiei clin Londra, in lebruerie a c .• paralrazAndu-l pe Socrate: "Există 
un sll'l9ur Dumnezeu • cunoaşterea. ElrislA un singur D1&vot • ignoranJa". 

lng. Nicolae Sfetcu 

HIDROCENTRALA LOTRU-CIUNGET A ÎMPLINIT 25 DE ANI 

Inventarierea polen1ialului 
hidroenergetic al râului lotru a 

!ost !acuta pentru prima oara in 
anul 1933 de catre prof. dr. ing. 

Dorin Pavel (1900-1979) şi 
reprezenta pairu centrale 

însumând 140 MW putere 
instalata 

Oupa 32 de ani, un colectiv de 
ingineri de la lnslltutul de Studii 

şi Proiectări Energetice 
Bucureşti, condus de pro!. Dorin 
Pavel. avea să puna în practica 
amenajarea aceluiaşi râu la un 
potenlial net superior, 

reprezentând 510 MW, cu o 
producţie de 1100 GWh/an, 

bazându-se pe doua. principale 

• Cea mai mare putere instalata de pe râurile interioare ale României 

elemente: mărirea debitului râului • castelul de echihbru, de 131 

prin devierea unor debite m inălţim~; . 
invecinate şi prin plasarea • galena lorţală, cu o l~ng1~e 
hidrocentralei în subteran • de f350 m, cu diametrul Intenor 
concretizând O cădere de 816 m'. de 4 m, din beton armat blindat 

în axul principal, amenajarea cu tola metal!că: 
lotru-Ciunget (cea mai mare -ce~tralasubleran~(la 1~0m 

putere instalată de pe râurile sub _nivelul râului ,nvec~nat 
interioare ale României) are latonta), având 130_m l~ng1me, 
următoarea alcătuire: 18 m lăţime şi 35 m 1na.I11me; 

• lacul de acumulare, cu un 
volum de 340 milioane mJ; 

- barajul de anrocamente 
Vidra, cu o înălţime de 121,5 m 

(volum barai 3550 mii m3); 

• aducliunea principală, in 
lungime de 13.719 m, cu un 
diametru de 5 m, din beton; 

• galeria de fugă, cu o lungime 
de 6500 m. 

Pentru a mări debilul râului 
lotru de la 11,25 m3/s, in anul 
normal, la 18,70 m'/s, din 

bazinele învecinate s-au col eclat 
în lacul Vidra încă 7,4 m'/s 

Captările secundare. in număr 

de 87, au o lungime a derivaţiilor 
de 156 km, gravitalional venind 

in lac 9,32 mJ/s, iar prin cele trei 
staţii de pompare se aduc 9,4 m1/ 
s, ceea ce a permis realizarea 
unui debil instalat de 80 m'/s . 

Această schemă de mare 
complicaţie l-a făcut pe prof. 

Dorin Pavel să o denumească 
•record mondial •. întrecând 

amenajarea Grande Dixence din 
Elve!ia. 

Centrala subterana de la 
Ciunget adăposteşte cele trei tur• 
bine Pelton cu ax vertical, cu o 

putere instalată de 174 MW 
fiecare. Prima turbină a losl pusă 

în func1iune ta 27 noiembrie 

1972, iarurmatoarelein anii 1975 
şi 1976. Amenajarea mai deţine 

un număr de 4 baraje de beton 
la Galbenu {60 m înălţime), 
Petrimanu (49 m), Balindru (42 

m) şi Jidoaia (50 m). 
in aYal de debuşarea galeriei 

de fugă a hidrocentralei Ciunget 

au mal !ost puse în luncliune 
doua unită\i hidroenergetice la 
Malaia (18,3 MW) şi la Brădişor 
(110 MW), ambele însumând o 

produc\ie de 262 GWl\/an mediu. 
De la punerea in funcţiune a 

hidrocentralei Ciunget, aceasta a 

produs, până la 1 noiembrie 
1997, cantitatea de 20.440 GWh. 

lng. Ioan Şahlnlan 
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LUCRĂRILE CELUI DE AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 
Luările de cuvânt ale delegaţilor 

Cuvântul domnului ing. Ostap Boiko, Filiala Dolj, 
membru al Biroului executiv 

S/Jmafi colegi, 
Voi alaca direct trei probleme. Prima: intr-adevAr, AGIA trebuie sa se implice şi in politică, 

pentru ca, din experienJa ul!imilor cinci am, am învăţat ca lrebu1e să cen vehement ca să li se 
acorde dreptunle. Doresc sa mă refer la o întrebare a dlui N.N. Constantinescu, expllCănd că 
claca vrei. ca inginer, să intrepnnzi ceva. le loveşti ~e un zid birocratic groaznI~. Oe ~xemplu. 
objinerea unei autorizat ii de construcţii in judejul OolJ Asta deoarece, ln timp ce ,ngmeni fac mic 
comerţ sau taximetrie. in insl!tu\ule s1elului sunt anga1a\1 oameni care nu ştiu macar să calculeze 
suprafata unui 1,apoz ol care ;i, judeea ş1 respmg oocumenla\iile. Or, noi trebi.Ila sa acţlOllăm la 
nivelul factorilor pohhc:1 şi admimstrativ1, pentru ca 1nglnerul sa Ia locul acestor funcţionari 
incompeten\1 şi să Iacă ei taxime1rie. Astfel. 1rebunle publice vor merge mult mai bine. 

în al doilea rând. sistemul de asigurare a cahtaJ1i , atât de necesar AomArue1, nu numai pentru 
intrarea in Comunitatea Europeana, ci şi fiindcă pe piata sa au navat1t produse de calllate mai 
ridicata dm alte ţări, conducând la afectarea industriei naJtonale. AGIA a !ost reprezentat in 
ConSlliul de Acreditare a Calitl!Jii, dar - sub obladuirea fostului mirustru D. Palade Şi prin relaJ11 
familiale - acest consiliu a fost subordonat Societalii Române penlru Asigurarea Galil.a\ii (SAAC), 
nonprofit. dar care obţine un profil colosal prin monopolul pe care-l deţine în domeniu. Prin 
urmare, acest Consillu nu este national, ci al SRAC. AGIA - organiza~a cea mai de ehtă a 
inglnerilof - a fost exclusă. Propun să ne batem pentru a ne relua locul cuvenit in Consiliul de 
Acreditare a GalitA\ii şi, mai mult, să-l atragem la AGIA. 

în al treilea rând, ma refer la stimularea 11nerelor talente. S-a propus ca AGIA sa dea burse 
pentru cei mai merituoşi studenţi, dar s-ar a1unge sa se dea bursă peste bursa de stat. Mai bine 
ar fi sA stimulam spirilul inven11v al studenţilor, pnnlr-un concurs de selectare a ideilor de mven\ii, 
pe care sA le sprijinim pentru a li realizate fizic, AGIA fiind coautorul acestor realizări . Astfel, se 
vor putea obţine şi fonduri pentru extinderea acesllJi sistem de premiere a 1nvenlatorilor. 

Vil mulţumesc pentru atenJief 

Cuvântul domnului prof dr. ing. Mircea Bejan, membru 
al Consiliului AGIR, preşedintele Filialei Cluj 

Domnule preşedinte, onorat prezidiu, doamnelor şi domnilor, slimaJi colegi, 
Am cinstea sA transmit salutul şi uranle de succes Congresului 25 al AGIA din partea Filialei 

Cluj a AGIA, o componenta de oaza a Asocia1!ei Generale a Inginerilor din Aomărua. alăt ca 
număr, cAt şi ca aclivilă\I şi ca prezenta în tentoriu. 

Dinamica ascendenta pe care o cunoaşte AGIA-ul după anul 1990, matenalizată pnn multele 
aclivitati mteme, specifice profeSJei de mgIner, pnn admiterea în Federa\Ia Mondiala şt Federaţia 
Europeana a Asocia\iilor Na!ionale Inginereşti - FEANI. prin contactele internaţionale realizate -
pentru a enumera numai o parte a activltetii laborioase a AGIA - ateste seriozita1ea Consiliului 
AGIA, a membrilor Biroului executiv, a preşedintelui AGIA, dl dr. lng. Mihai Mihă1ţa, a membnlor 
activi ei AGIA. Sunt mAndru ca lac parte dm Asociaţia G8f'l8rala a Inginerilor din România I 

Ideea de unire a lnginerilorintr-o lederalJe puternica de asocialii profesionale, ideea de aparare 
a demnltA(il meseriei de Inginer. ideea de lnlănre a rolului şi presltgiului Inginerilor în societate şi 
economie - prind v1a1aI 

De foarte multe ori am argumentat importanta unei liliale AGIA, in contexlul unini opţiunii 
inginerilor. Faptul ca la ultima şedintă a Consiliului AGIA am auzii pentru prima dată de când 
particip la aceste reuniuni de lucru ca trebuie pus în v11torul imediat accent pe filialele AGIA, pe 
actIvIlatea acestora, pe sprijinul lor, mă indreptaţeşle să cred ca ne aHam pe drumul cel bun. 

în perioada care a lrecut de la Congresul AGIA din 1993, Filiala Cluj a desfăşurat o activitate 
bună: e orgamzat numeroase intalniri lehnico-ştiint1lice cu Filiala Cluj-Napoca a Secţiei tehnice 
a Academiei Romane, cu Filiala CluJ a Asociaţiei Generale a Economiştilor din România, cu 
unităji economice din jude\, cu Filiala AGIA din Orăştie. Filiala s-a preocupat permanent de 
primirea de noi ingineri în cadrul organizaţiei, de Implicarea acestora in act1vItaţI specifice 
ASOcia\iei . 

Dar nu putem vorbi de o activitate complexa, de abordarea totala a problemelor ce confrunta 
lumea îngmereasca, lara a avea o bala materiala solida, lara a fi apara\I şi consuJta\i perma
nent. 

În Romi:linia nu exista niQ un fel de proiecţie pnn lege a exercitării prolesium, de ingineri 
in perioadele de criza economica şi socială, cerce!area trebuie sa fie mal activa deci:lit oricând, 

pentru a sta la baza unei redresări rapide şi solide. Ideile valoroase nu sunt apreciate şi sllmu
late; personali!A\ile şi profesiile, demnitatea lor. problemele pe care le ridicA sunt ignorate. Bogăţia 
(sau măcar un decent nivel de v,ata) nu se poale realiza decilt pon munca, sub o conducere 
politica morală şi competentă, capabila sa gospoctarească bine resursele umane şi materiale ale 
ţarn şi cu oameni animaţi de dorinţa de a face. 

Un singur exemplu: problema heliului. Heliul esle un gaz care este din ce în ce mai cerut pe 
piaJa 1ntemaJ1onaIa, filnd de neinlocu11 ln apllca\iile spec1ale. România, un consumator important 
de heliu gaz şi hşl,u lichefiat. are norocul să aibă surse de heliu. Un colectiv mut1idisciplinar dm 
Cluj şi Bucureşti a identIlicat sursele de heliu, stapAl'leşte tehnologiile de separare şi ob\lnere a 
heliului. Din lipsa cointeresării, foodunle adm1nist,ale de un intermediar (ICPIAF Cluj-Napoca) 
nu sunt folosite eficient şi Roman1a cumpara heliu lichid livrat de Centrul de Fizică Nucleara din 
DebreJin, Ungaria, aproape de graniţa noastra. 

Filialele AGlR au in componen\ă spec1alişU valoroşi . Consideram că AGIA-ul, ca organiza\ie 
profesionista, trebuie sa gestioneze teme de cercetare valoroase, pe care di le rezolve tl cu 
speclallfti din teritoriu. Şi atuoci, art. 9 Iii. e din Statutul AGIA, pnvInd priocipalele obIect1ve ale 
AGIA, ar căpăta consistenta şi spre binele tării. 

Lipsa interesului tineretului pentru anurrnte specializări inginereşti din cele mufle existente în 
cadrul umversită\ilor tehnice şi pregătirea generală mai redusa în cadrul liceelor de diverse pro
lile tehnice şi chiar teoretice este motivata şi prin puţinele 1ocun de muncă oferite dupti absolvire 
şi prin câşligurile relativ mici realizate ca Ingineri. Iar specialiştii «;je excepJie se îndreaptă spre 
alte Jări , unde condiţiile de munca Şi plată sunt net superiOare celor de la noi . Cum făra 1ng1neri, 
o societate civilizată este de neconceput, exista riscul ca, în viitorul nu prea îndepărtat. România 
sa ducă lipsa de mg,nen in multe domenil, atât ca număr, cat mai ales ca nivel de pregătire al 
acestora. 

Ac\Iunile intreprinse de AGIA - acordarea premiilor AGIA pentru cele mai valoroase lucrări 
inginereşti, stabilirea zilei de 14 septembfie ca ZIUA INGINERULUI, realizarea simpozioanelor 
tehnico-ştiinţifice ale mginerilor români de pretutindeni şi multe altele - dovedesc consolidarea 
continua a prestigiului Asociaţiei Generale a lng1nenlor dtn AomAnia Şi posibilitatea de a li un 
element de redresare a României. 

Transmitem mandatul Filialei CluJ a AGIA', ca Asocla\1a Generala a lngmerilor din România 
sa se implice mai mult in activitatea economicA şi socială a României de azi, să fie mai hotarâta 
şi fermă în acJIum şi luări de poziţiei 

Filiala Cluj a AGIA asigura Congresul, Biroul executiv şi Consiliul ce va fi ales ca vom con-

tmua să activăm conform principiilor care au stat la bala constituirii AGIA, în nobila idee de umre_ 
a eforturilor inginerilor ele difen1e specialităţl în redresarea şi ment1nerea economiei Aoman1eil 

Urăm succes Tn activitatea viitoare a noului Consiliu, a Biroului. a preşed,n/e/ul ales/ 

Cuvântul domnului dr. ing. Nicolae Costake, 
membru al Biroului executiv 

Domnule preşedinte, stimate colege, stimaJi colegi, 
Permite\i-m1 sa lac doua comentam şl o propunere. 
Primul comenlariu; raportul prezentat de dl preşedinte este un dOCument remarcabil şi îmi 

expnm speranta ca vor apărea extrase substanţiale in presa larga 
Al doilea comentariu: raportul economico-financiar este, fără îndoiala, corect, dar în situaţia 

actuala, trebuie avuta in vedere pentru v,itor mlla\1a, pentru a Iace comparabile srtuat11le difenţIlor 
am, povtnd verutunle şi cheltuielile. 

Iar propunerea este că. in următoarea elapa. este necesar sa urmărim creşterea veniturilor 
AGIA, pnn activita\i specmc-e, intre care se ana şi utilizarea lntemet-ului pentru teleconsultanţa 
ş1cotaboran , 

VS mulţumesc pentru atenJia/ 

Cuvântul domnului prof dr. ing. Octavian Bologa, 
preşedintele Filialei Sibiu 

Domnule preşedinte, dOamnelor şi domnilor, 
Am urmant cu mult interes materialele prezentate, in special Raportul dlui preşedinte, pe care 

le apreciez in mod deosebii prin structura, cootinut şI ideile abordate, idei care se doreşle a fi 
transpuse în activitatea noastra viitoare, pentru ameliorarea situaţiei acluale din economie. 

Aeprezin1 o filiala a carel activitate a fost revigorata în anul trecut, ea fiind înfi1ntata înca din 
an11 anteriori. Am avut actlvilAII bogate şi ne-am pregat1I şi pentru anul viitor. Sperăm şi ln ajutorul 
centralei in realizarea iniţiativelor noastre. 

Ne vom preocupa sa dezvoltăm şi ln viilor tenlorial filiala noastra. 
Vil mu/Jumescf 

Cuvântul domnului prof dr. ing. Tiberiu Babeu, 
preşedintele Filialei Timiş 

Domnule preşedinte, dOamnelor şi domnilor, 
Rapoartele prezentate relleC!ă activ,tatea deosebită a AGIA. Consiliul a avut multe ini\iative 

care au lost duse la bun sfarşit. Deşi Filiala Timiş este mai tanara - s-a constituit in acesl an - au 
existat activIta.t1 anterioare in cercurile dm Timişoara. 

Referitor ta cnza economica acluală, menţionez ca Japonia, după cel de al doilea razbol. s-a 
baza!, in recoostruc\ie, în primul rând pe educaţia tehnologica. ln acest sens, sa ne preocupam 
de tineri. Absolvenţii invatămănlulul tehnic din Timişoara au avut succese. Astfel. recent au dai 
teste la Budapesta şi vor fi angaja\1 in Europa Occidentală, Canada şi Auslralia. Dar, trebwe sa 
ne preocupam sa le oferim coodiţrl pentru a-i determina să rămăna in ţară. 

Referitor la invBl'ltică. consider ca nu putem sa le cerem tuturor studenţilor să fie invenlalon. 
Este deosebire intre invenţie şi bursa. Propunerea dh..ri O. Boiko ptlVlloare la stimularea lnven~1lor 
este de sus\mut, dar sa nu o înlocuim astfel pe aceea de acordare a burselor pentru studenţii 
valoroşi sau doctoranzi, care se vor recompensa prin activ1talea lor ulterioara. 
V.t mu/fumesc pentru atenJiel 

Cuvântul domnului ing. Vasile Dram, membru în 
Consiliul AGIR, preşedintele Filialei Bacău 

Domnule preşedinte. doamnelor şi domnilor, 
Perm1teJi-mi, in pnmu! rând, să transmit salutul F1liale1 Bacau adresat Congresului. 
Astazi am ascul!St un alt lei de Raport de activitate, care iml arală că mi-am ales bine partidul. 

Sunt membru al partidului AGIA, căci m-am regasIt împreuna cu colegii mei din lilială şi cu 
actiV1ta\1le noaslre în acest raport. Raportul a mai arata! rolul important pe care trebuie să-l aibă 
ingineru! în schimbarea economiei, in restructurare, devenind factor activ în elaborarea strategii lor 
aces!eia. in acest sens, propun ca AGIA sa infiinţeze un comitet de im\iativa care sa lucreze la 
distan\a, cu diferitele oraşe, pnnlr-un bun sistem de comunicare, în care sa se transmită ideile şi 
propunerile pentru diverse sectoare. Comi!elul de iniţiativă trebuie să fixeze lermene apropiate -
deoatace restructurarea este urgentă. Astfel, un pnm studiu de diagnost1Care a ramurilor şi 

(Continuare in pag. 5) 
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subramurilor in cefe activam să se raca în luna februarie 1998. Apoi, pe baza acestui studiu 
realist al AGIA~ cu aplicarea unor metode evoluate de diagnostica,e, precum atractiv1tatea pielii 
şi polentialul umtlli\ii - să !ie alese diversele strategii realiste de dezvoltare, de selectare a 
sectoarelof viabile sau de eliminare a activitaţilor nerentabile. Strategii le trebuie comunicate. la 
Snagov. în 1995. s-a spus cA s-a realizat o strategie na\ionala, dar noi cei mul~.am şt11.sl foarte 
pu\1n sau mmte, deşi trebuia sa ştim, ca fiind implica~ direct. Comunicarea este deci esenţiala. 

Mai avansez propunerea ca, in cadrul Academ1el de Ştiinţe Tehnice din România. în curs de 
constituire, sa se înfiinţeze o facultate de management pentru ingineri. Eu sunt şeful 
Departamentului de management. Am colegi tineri care au studiat în di Ieri te locuri din \ara, dupa 
nişte manuale de management greoaie. În plus, dac.a. inve\i managementul la ASE şI apoi te duci 
in intreprindere. consta~· ca nu şht multe lucruri şi nu ştii cum sA deVJi foarte rapid operativ. Îţi 
trebuie un timp de acumulari, să înveţi toate legile care ac\ioneaza. la facultale nu se învata 
acest lucru sau foarte puţin. 

De aceea, daca s-ar putea, ar li bine să se lnlim\eze în cadrul ASTA o facultate pentru 
absolven\li de pohtehmca, unde el sa aprofundeze managementul cercetArii-dezvolttirii, 
managementul produc\1ei, managementul comercial şi chiar managementul financiar. 

Plecând de la aceasta, noi, la Bacău. ne-am propus ca în anul 1998 să înfiinţam un incubator 
de afaceri pentru Ingineri şi alJi pasionaţi de tehnica din Bacau, care să dezvolte spintul 
antreprenorial al Ingmenlor, sa ofere posibilitatea imtIenl şi dezvoltArii de afaceri prin consunanlă 
• in primul rănd în management, maf1ceting şi nu în ultimul rând, în tehnica. Pen!ru a-l da acestuia 
un caracter realist, vom Iace şi un regulament de lunc\ionare, astfel încât mare parte din profit sa 
revinai celui care a irn\1al afacerea. Sperăm sa ObtInem, in curând, sponsorul care sa ne ol ere, în 
pnmul rând, spa\iut pentru a ne pune în practica Ideile. Speram ca şI cu sprijinul AGIA şi FPS sa 
definitivam acest irlCubator de alaceri. 

va mulţumesc! 

Cuvântul domnului prof. dr. doc. ing. Dumitru Teaci, 
Academia de Ştiinfe Agricole şi Silvice 

Domnule preşedinte. onorar prezidiu, doamne!OT şi domnilor colegi, 
Este o bucurie şI Ufl privilegiu sa particip la Al 25-lea Congres al AGIA, liindcA 25de congrese 

înseamnă 100 de am şi un ONG de 100 ele ani, prezervat şi în !impun grele, a fost reuşita unor 
colegi care au !ost alat uri de ingineri şi au muşii aSOCJeri pnn care aceştia sA-şi exprime purlCtele 
de vedere în societate 

Aş vrea să-ini expnm supararea • i-am spus-o şi dlu1 Semn Oimitriu • că la aceasta adunare a 
ingmenlof din toate \ara nu este nici macar atâta presa cAt ar fi la prezenlarea unui CO al unei 
căntare\e. Trebuie să fim mai agresivi dm acest punct de vedere. Televiziunea ptiblica este 
ptat11a de noi şI ea trebuie să prezmte şi faptul că în aceasta \ara se mai şl murlCeşte, nu numai 
se danseaza şi se lac v1deo-chp-uri. 

ln ana ordine de idei, es1e necesar sA se conexeze, ingmereşle, sectoarele de produc\1e 
pentru a contnbui la definitrvarea strategiilor de dezvoltare. Dezarticularea economiei româneşti 
es!e extrem de periculoasa. Dau un exemplu din domeniul meu: dezarttcularea intre numarul de 
pui pe care ar 1rebu1 sa-I avem ca să consumam marea recolta de porumb, ca şi numarul de 
purcei pe care trebuie să-i hrănim. Oezarticulăn similare sunt în industne cu miile. 

ln line, rugămintea mea cal re colegii din lil!alele judeţene este ca şi dintre cei peste 50.000 ele 
ingineri din agricutturâ, sttv1cUltura şi zootehnie sa fie antrena~ căi mai mut~ în activită~le Asocia\iei, 
căci au şi eI multe de spus. 

ln plus, noi trebuie sa ne implicăm mai mult in inginena mediului. Este un domeniu nou, în 
care apar !el de lei de oameni care spun ca se pricep în acest domeniu. Avem chiar în Bucureşti 
un inslitut care se numeşte de •ingineria mediului', care încă nu poate cuponde leate problemele 
domeniului. De aceea, trebuie sa ne aplecam mai mutf asupra acestuia. 

in încheiere. fe!ici1 Consiliul şi pe dl preşedinte personal penlru raportul prezentat. care ne 
defineşte, de aceasta data, ca o entIlate ce are ceva de spus în aceasta {ara şi cred ca trebuie 
luate chtar atitudini mai dure, pentru ca sunt foarte mulţi neavemţI care se aşeza in fotoliile 
parlamentare, din pacate chiar colegi de-ai noştri ingmeri, cere însa nu se manifesta ca ingineri. 
Astfel, o manifestare, ca sa zic aşa, mai băf'bateasca, trebuie sa ne caractenzeze ca ingineri. 
va mu/fumescl 

Cuvântul domnului col. prof. dr. ing. Tudor Nirulescu, 
vicepreşedinte al AGIR 

Onorat prezidiu, doamnelor şi domnilor, 
imi expnm deplinul acord cu Rapor1ul prezentat de dl preşedinte şi cu celelalte documente 

ale Congresului. ca membru al Biroulut executiv, subliniez buna colaborare în cadrul şedinţelor 
ş( climatul colegial la rezolvarea numeroaselor probleme. 

Remarc ldeea 1mphcan1 inginerului ca profesie în politica \arii, deoarece aceasta prezin!A o 
deosebita importanta, caci va conduce la revigorarea AGIA, atat în Bucureşti, cAI şi ln teritoriu, 
Jllolicit şi în Ofganismut militar. Asociaţia lnginerilo..- Militari este şi ea parte a societa\11 civile, 
' . a trebuie sa controleze toate sectoarele SOC1etatii. Esle necesar sa lichidam expectativa 
oamenilor cu carte, a 1ngmerilor în politica. Trebuie să întronăm disciplina şi ordinea în societale. 
Constatam ca lipsa de fermitate a Puteni în anii antenori ne-a adus la situaţia de astăzi şi la 
cuvintele grele care s-au spus aici de către oamem competen\I, ca dl acad. N.N. Constanl1nescu. 
în prOblome care M privesc pe IO\i, !api caro sa ne determine sa fim mal activi in spnjinul 
propriului nostru viitor. 

Inginerii militari lmpărtaşesc toate bucuriile şi sallslac\iile, ca şi necazurile acestei profesii. Ei 
au fost, suni şi vor li prezen\e active in viaţa AGIA. in prezent, Societatea Inginerilor Militari din 
AGIA are 273 membri şi ocupa locul al II-iea, din punctul ele vedere al numarului de membri, 
dupâ Societatea Inginerilor Textihşti, Se spera ca, păna la finele anului, SIM sa aibă 500-600 de 
membn şi păna în martle 1998, circa 800 ele membri. Nu am reuşi1, pâna acum, aceasta dezvoltare 
deoarece nu am avut acordul MApN. Acum avem acest acord. deoarece s-a acceplat ca nu 
contravenim cu m/TIIC regulamentelor militare. 

În ceea co priveşte pregatirea 1ng1nerului militar, s•a putut constata, cu ocazia part1c1pării la 
manilestari tehmco-şt11n\lfice Intema\Ionale, ca ea nu este cu nimic infenoara colegilor lor din alte 
ţari. La Academia Tehnică M1h!ară dispunem de Internet şi putem sa facem Educa\1e Contrnua 
Inginereasca şi pnn aceasta lorma. Avem o buna colaborare cu Universitatea 'Politehnica' 
Bucureşti, cu care am organizat manifeslări ştrinţifice. 

Sublimez ca, in prezent, ne modemizam tehmca mililara şi armamentul. Spre exemplu, vom 
moderniza MIG-ul 21. împreuna cu o firma israeliană, raspunzân<I cu profesionalism exigen\elor 
firmelor stri:\Jne cu care colaborăm. • 

To1uşi. pentru ingineri, nevoia de a participa la manllost.!irile şt11nt1fice patronate de AGIA este 
o nevoie reala. 

in acest sens am doua prcpuneri: (1) ca Academia Tehnicii Militara sa intre în poflofoliut 
acreditanlor FEANI • pentru ca şi absotven\ii ei sa poala ob\1ne titlul EUR ING • şi (2) să se 
publice Programul de actlviti:\ţi prezentat, penlru informarea ing1Mrilor milrtari. 

În final, recomand să avem mai mufla incisivilate • aşa cum a spus şI dl prof. O. Teaci • în 
raport cu Puterea, care este datoare sa recepteze semnalele societalii civile. 

VA mulţumesc/ 

Cuvântul domnului ing. Niculaie Chirculescu, 
Comisia de Analiza Valorii 

Onorat prezidiu, doamnelor Şi oomni/of, • 
Îmi expom adeziunea la\a de conţinutul Rapor1ului AGIA prezentat de dl pteşedinte. Avansez 

chiar termenul de apreciere ·excelent•, mai ales faţă de cel de acum 4 ani. de care se deosebeşte 
in mod fundamental, prin laplut ca are elemente calitative noi. CAci raportul reflecta, pe de o 
parte, activitatea lmboga\1ta. a Consiliului, iar pe de alta parte, modul în care s•a deslaşurat via\a 
soclal-economica dm ţara, fapt deosebii de important tniţierea Academiei de Ştrin\e Tehnice din 
Romănla, colaborarea cu organiza\tile profesionale din ţara şt strainătate, actJvttalea publicislică 
bogata, cea de completare a pregatirîi profesionale, nu numai a membrilor AGIA, ci şi a unul 
numarimportant de ingineri din instituţ11le şi întreprinderile tAril sunt doaf cAteva dintre elementele 
care deosebesc acest raport, în mod calI1&1Iv, faţa de rapoartele anlerioare. Deosebit de impor
tant de relevai este modul in care AGIA se vrea antrlnat ca partener în act1VItatea de guvernare 
a tării. în toate domeniile tehnice. Citind ultimul număr al 'Universului ingineresc· - în care dl 
preşedinte a ptiblicat un articol foarte interesant şi ulii - am ajuns la coocluzia ca democraţia care 
se perfecţionează în prezent ar trebui sa fie completata cu posibilitatea pal1icipArii corpului 
ingineresc la guvemarea \ărlî, în sensul de a prezenta elemente care provin din ceroetări, studii 
şi proiecle, pentru a fi luate în seamă. Am lucrat în conducerea lnslitutulul de Studii ş~ Prolectari 
Energetice, care număra, în anul 1989, 2700 de angajaţi, Iar acum are mai puţin de jumătate. Am 
crescut. lucral şi progresat, cu to\ii, in ani cu voca11e constructiva. Sunt acum cin::a 1 milion de 
oameni care au terminat institute de învaiamănt superior şi care au construii oraşe, case, centrale 
etectrtce ş.a. Nu se poale ca, dintre aceşti oameni, sa nu pal1icipe nimeni in activitatea de 
conduc8fe a \arii. Propun8file cares•au racut în 1990, cu participarea a pes!e 1100 de conducatori 
din Instituţiile şi înireprindenle tarii pentru schiţa de privatizare • care a rost elaborată atunci şi 
care cuprindea elemente demne de luat în considerare - nu au fost luate în seamă, ceea ce a 
determinat tnsuccesut guvemarii din acea perioadă, care a acceptat proiectul de privatizare al 
lifTT'let englezeşti Coopers and Leybrand. Aceasta a prosperat în Romănia, primind 1 milion. de 
dolari pentru acest proiect, ln timp ce o serie întreaga de institute şi intrepnnderi din \ara sunt 
desfiin!ate. Este esenţial de relevat importanta conceptului privind rolul poli\Jc al inginerului ca 
profesie. ca o pr8flllsA elemenlara şI naturală. Este oara posibil ca o întreaga colectivitate de 
specialişti care şi-au ales ca profesiune aclivil.l\i de studii, cercetare, prolactare tehnologica. 
finalizate prin activila{i de execuJie, de construcţii-montaj etc. şi care asigură conservarea sau 
creşterea avuţiei na~onale, sa nu fie luatl in considerare de catre conducerea \Arii, indiferent de 
guvernele care s-au perindat dupti 1990? Inginerul este acela care lucreaza ln domeniul id91lor şi 
în cel al crearii adaosului 1a avu\ia naţională. Ol preşedinte M. Mihai!A - al.Iii in articolul publicat în 
"Univers ingmeresc·, cât şi în Raportul la Congres - a propus ca inginerii, În ansamblu şi indi· 
vidual, sa tie consulta~ de guvern şi sunt de acord ca AGIA, ca parte a societalii civile, ca 
organizaţie proleslonala de elită, sa devina un partener consultativ al guvernului pentru discularea, 
studierea şi elaborarea, în acord cu guvernul, a programelor necesare de redresare economica a 
Jării. Vom alege astazl organele de conducere ale AGIA care vor realiza aceaslti idee. Aş propune 
ca, dup!I aceasta adunare, ing1neri1 care participa sau nu la ea, să-şi facă propuneri concrete 
privind modul în care să fie prezentate la guvern opinille corpului ingineresc din România. 

În incheie1e, imi expnm satisfacţia că am avut prile1ul să intălnesc aici dascali din politehnica 
şI de la cursunte pe care le-am urmat ullerioc şi sper ca impreisna să revigorăm activitatea AGIA· 
ului, în special, pnn o bună alegere a Consiliului AGIA, care ne va reprezenta ln actIvitaţile din 
urmatorii4anl. 

Wmu/ţumescl 

Cuvântul domnului prof. dr. ing. Mircea Petrescu, 
vicepreşedinte al AGIR 

Domnule preşedinte, onorar prezidiu, doamnelor şi domnilor delegaţi, 
Încep prin a releva calitatea materialelor prezentate şi a•mi exprima acordul privind con1inutul 

lor. Ele au reuşit să scoata bme în evidenţa activila\1le AGlR din ulllmii,,. ani, fireşte inlr-o abordare 
globala.. Subliniez ca numeroase alte activitali ale AGIA sunt localizate în multe filiale, ceea ce 
arata ca a început sa se manifeste o tendinţa care este extrem ele importanlă pentru vocaţia 
AGIA-ului şi penlru dezvollarea sa vIiloare, şi anume deplasarea şi întărireaectivlltiptordin teritoriu, 
căci ţara nu este numai la Bucureşti, ci în toate localrtă~le în care lucreaza ingineri. Aplecarea 
catre aceaslti baza trebuie să fie ln continuare o preocupare lmporlanta a Asociaţiei noastre, 
căire inginerii care lucreaza acolo unde se desfăşoara procesele reale. ŞI din această zonă 
trebuie să atragem un număr cât mai mare ele ingineri ln AGlR. Dar lrebuie sA oferim mai mult. 

În acest sens, sunt prevederi in Programul de acllvitate propus. dar aş întari necesitatea 
apari~ei unor I04Tne mai numeroase şi mai eficiente pentru perfecţionarea preg;ltirii inginerilor, iar 
inactivitatea de publicaţii să ne inspirăm din cete ale asocia\iilor care domina domeniile ştiin\ei şi 
lehnotoglei. 

ObservAnd unele lucruri care sun1 mai puţin bune în realitatea româneasca actuală, trebuie 
sa le semnalam într-o maniera mai categoric.1. Avem nevoie de un statut al ingineriloc, căci iata, 
ce fac acum acei 1ng1neri care au proiectat actuala casa Radio şi multiplele alte edificii importante 
care se degradează? Oe altfel. definitivarea acestora e!fte o problem.li importantă a statului. 
Gaci, spre exemplu, nu se poate pnva\Jza Biblioteca Na\ionala. 

SltuaIia social-economica actuală a mai condus la sca.derea dramalica a ratei fertilrtă~i. fapt 
relevat într•un studiu la.cut incă in urmă cu 5 ani. Aceasta problema trebuie sa ne preocupe. 

S·ar putea vorbi mult despre scAderea produsului intern brut, despre declinul Industrial. in 
acest sens, sa ne amintim că România era un factor dinamic şi cu o poziţie i~rtantA in siderurgia 
aluminiului şi oţelului, in laminate, in petrochimie, produc\ia de ciment şi în alte domenii. Am fost 
împinşi treptat caIre periferia acestoroomenii. Şi dl preşedinte Sorin Dimilriu • un entuziast metalurg 
• este preocupai ele această situaţie. Trebuie sA avem în vedere că ne aflam ln !aţa unei probleme 
care nu este numai de orientare economica, ci şi tehnică. 

Nu suntem într-un congres de Istorie, dar este interesanl să ne aducem aminte ca, prin anii 
1920·1923, guvernul romănera puternic admonestat pe plan Internaţional, ele anumite cancelarii, 
pentru faptul ca proteja industria petroliera româneasca.. Deşi perioada actuală are caracteristrci 
diferite, fiind dorrnnata de necesitatea integram econormce europene, nu trebuie sa uităm de 
evoluţiile negative. ln acest contexl, propun Congresului nostru sa adopte un apel privind 
colaborarea dinlre ingineri, economişti şi alţi specialiŞli. care sA poeta fi utrliza\i mai bine în 
rezolvarea unora dmtre problemele aciuate. Sa se formeze un Consiliu consultatrv naţional. Iar, 
oaca acesta nu va fi acceptat, n putem Iace singuri. Oe altfel, ot preşedinte Sonn Dimitriu, care a 
lăcui paşi în aceasta problemă in msliluţla pe care o conduce, va putea sa duc! ideea mai 
departe. 

01 preşedinte Sorin Dimitriu a mai spus că esle optimist în ceea ce priveşte evoluţia economicii 
viitoare. Eu ii sus~n. Desigur, acum traveraam o criza profundă. Dar românii au mai traversat 
asemenea perioade şi întotdeauna au reuşi! sa iasa. la suprataia. Problema este a eficientei şi 
vitezei în ieşirea din criza. Sunt şi eu ophmist, gândindu-ma ca tinerii sUflt cei care se vor angaja 
delerminanl în acest proces. 

VS mul/urnesc, domnule preşedinte! 

(Con tinuare în numirul viitor) 
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CNE CERNAVODĂ, UNITATEA 2: CE MAI LIPSEŞTE? 
(Urmare din pag. 1) 

Tendinţele din RENEL 
Mai multe grupări de "forţe", 

cu ponderi şi puteri de 
persuasiune complet diferite, se 
desfăşoară astăzi în RENEL, în 
aceste zile de "fierbere" datorită 
reorganizării. Acestea 
influen1ează în mod cu lotul diferit 
şi uneori chiar opus, acea 
"determinare politică" de care 
vorbeam mai sus. Lăsând la o 
parte grupările pro-cărbune/ 
gaze/hidro, se poate observa în 
RENEL o departajare chiar în 
rândurile_ susţinătorilor energiei 
nucleare. Astfel, unii, minoritari, 
încearcă promovarea unui con
tract cu partenerii traditionali 
(AECL şi Ansaldo), în condiţiile 
similare celui de la Unitatea 1. 
Aceştia sunt"lradălorii de ţară" .. . 
dacă ţinem seamă de speculaţiile 
recente legate de cheltuielile 
exagerate (sau "nejustificate"), 
de către Consorţiul AECL
Ansaldo la Unitatea 1. Celălalt 
grup, majoritar, susţine şi el 
necesitatea unui contract cu 
partenerii tradiţionali, dar in 
condiţii substanţial diferite fa\ă de 
cel încheiat pentru Unitatea 1. 
Diferenţa principală ar urma să 
fie într-o implicare majoră a părţii 
române în managementul 
proiectului, chiar în condiţiile în 
care partea română nu ar 
participa la finanţare intr-o 
proporţie semnificativă . Ca şi 
cum aceşti parteneri tradiţionali 
ar accepta ca sumele creditate 
să fie gestionate de partea 
română. Să nu uităm că este 
vorba de circa 750 de milioane 
de USD. 

Desigur, situaţia ar putea fi 
diferită dacă partea română ar 
putea obtfne un credit de la o 
terţă parte (o banca/sindicat de 
bănci) . Dar chiar şi în această 
situaţie , ambiţia RENEL ar fi greu 
de îndeplinit. pur şi simplu din 
cauza lipsei unui personal 
autohton calificat în probleme de 
management al obiectivelor de 
investiţii nucleare. Şi aceasta 

pentru că in timpul colaborării cu 
"partenerii tradiţionali", nu s-a 
putut pregăti suficient personalul 
român şi pentru acest manage
ment, peritru simplul motiv că 
schema de organizare a echipei 
de conducere a proiectului (la 
Unitatea 1) nu includea, aproape 
deloc, poziţii în managemenl (nici 
chiar de "adjuncţi") pentru 
români. Nu este vorba de 
calificare tehnică, pentru care 
există încă în acest momenl un 
corp tehnic bine pregătii. Este 
clar pentru oricine a parcurs 
experienţa construcţiei Unităţii 1, 
că marea majoritate a 
problemelor tehnice pot fi 
rezolvate de special!ştii români. 
Normal însă că vor exista 
întotdeauna o serie de probleme 
pentru care lrebuie să se apeleze 
la licen1iator. De aceea, o 
colaborare în continuare cu 
"panenerii tradiţionali" este de 
dorit, fie şi numai într-o formă de 
consultanţă. 

Dar iarăşi trebuie să ne 
întoarcem la problema 
managementului. Să 

presupunem că partea română 
obţine creditele necesare de la o 
terţă parte, chiar merită să riscăm 
cel puţin întârzierea lucrărilor de 
punere în funcţiune cu câţiva ani 
(cu implicaţiile financiare 
corespunzătoare), din cauza 
unor greşeli de management? 
Personal cred că esle un fals 
patriotism încercarea de a 
promova prematur un manage
ment românesc în acest 
domeniu. Consecinţele vor fi nu 
numai financiare, căci o 
întârziere cu câţiva ani a 
proiectului va anula sigur 
avantajele economice ale Unităţii 
2, prin creşterea cheltuielilor de 
investiţii şi implicit şi a prelului 
real de cost al energiei electrice 
livrate. O asemenea situaţie ar 
putea compromite însăşi 

continuarea programului 
nuclearo-energetlc, în ochii 
factorilor de decizie alternativa 
nucleară devenind mult prea 
scumpă în comparaţie cu alte 
surse energetice, ca gazul sau 
chiar cărbunele 

Rentabilitatea economică a 
Unitătii 2 trebuie să fie un factor 
determinant în alegerea celei mai 
potrivite scheme de finanţare şi, 
in special, de management, 
pentru a păstra deschisă 

alternativa nucleară . Trebuie 
obligatoriu ales un management 
calificat. Negocierile nu trebuie 
să fie preponderenl referitoare la 
structura managementului, dar 
mai ales la graficul de executie 
şi la valoarea investiţiei (şi implicit 
a creditului). 

De ce nu ne ajută Uniunea 
Europeană? 

Este clar că Uniunea 
Europeană nu este interesată să 
investească in CNE Cernavodă, 
pentru simplul moliv că creditele 
nu se dau, în general, decât dacă 
există o posibilitate de returnare 
a banilor prin livrări 

corespunzătoare de 
echipamente sau materiale. Or, 
la Unitatea 2 se ştie că mai toate 
echipamentele sunt 
achiziţionate, iar despre 
materialele ce încă trebuie 
procurate, situalia nu este 
cunoscută de firmele din UE. 
Este o greşeală strategică să nu 
se caute. de către factorii de 
decizie, a se implica UE în 
domeniul nuclear. În primul rând 
pentru ca UE este viitoarea 
noastră "casă" şi este normal să 
se beneficieze de experienta 
tehnologică a UE în domeniul 
nuclear. care este deosebită . 

Saltul tehnologic se poate pro
duce in acest sens exact in zona 
•materialelor• lipsă. Prinlre 
acestea se află sistemele 
electrice şi de automatizare, de 
ultimă generaţie, care dacă ar fi 
implementate la Unitatea 2, ar 
pulea duce la un adevărat salt 
calitativ, îmbunătăţind substanţial 
nivelul de securitate nucleară, 
modernizând însuşi sistemul 
CANDU-6 (al cărui proiect de 
bază a fost elaborat la începutul 
anilor '70!) la un nivel ce va fi de 
invidiai chiar de canadieni. În 
acest sens, respingerea de căire 
factorii de decizie a unul ofertant 
interesat în Unitatea 2, de talia 

firmei Siemens, este o greşeală la Siemens şi Framatome, reuniţi 
de neiertat. Chiar dacă inlţial în "joint-venture"-ul Nuclear 
condiţiile oferite de aceasta nu Power lntemational, motivând că 
erau complet acceptabile, managementul Bayernwerk şi 
negocierile trebuiau continuate. proprietarul său, conglomeratul 

Aceasta cu atât mai mult cu VIAG, suni "mai interesaţi" în 
cât înseşi firmele UE sunt alternativa de a investi in 
interesate în sectorul nuclear al energetica nucleară din estul 
ţărilor Europei răsăritene . În Europei. M Acolo (in Europa 
sprijinul acestei afirmaţii putem estică) este o plaţ6 energetică 
cita din ' Nucleonics.Week", nr. crescindă în următorii 20 de 
37/95: " Surse germane au ani•, a afirmat un oficial al 
reiterat declaraţii anterioare că companiei. ·ePR-ul va fi prea 
Bayernwerk (cel mai mare scump pentru această piaţă\ 
producător de energie electrică a spus acelaşi oficial, adăugând 
din sudul Germaniei) nu se că Germania este posibil a 
angajează a comanda EPA-ul • deveni un importator de energie 
Reactorul cu Apă sub Presiune electrică de la Mochovce sau alte 
European (reactor PWR avansat) surse ieftine din Esl. 
-, aflat încă în stadiu de proiect (Contin.uare in numărul viitor) 
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,j prof !Mifiai[ 'lJ. Jfangan 
in Aula Academ1et Aomăne s-a desfaşurat la 28 noiembrie a.c., sesiunea 

comemorativa 100 de ani de la naşterea prof. Mlha/f D. Hangan (1897-
1964). organizata oe Sec\1a de şti1n\e tehnice a Academiei Romane şi 
Universitatea Tehnica de Conslruc\ii Bucureşti (UTCB). 

Sesiunea a fost deschisă de acad. Radu Voinea, c.are a fost şi moderatorul 
sesiunii. În prima par1e a !ucrănlor au evocat pei'Sonalltatea pro!. Mihail O. 
Hangan, contribu\11le sale în domeniul construcţiilor de beton armat, pro!. 
univ. Petre Pătruţ, rectorul UTCB, ing. Nicolae Noica, ministrul lucrărilor 
publice şi amenaiani !entoriulur, prof. dr. 1ng. Panalte Mazllu, membru de 
onoare al Acaderrnei Romane, preşedintele Uniunii Asocia\iei lnginenlor 
Constructon din Romârwa. prof. dr. OOC. ing. Mircea Soare, preşedintele 
Grupului Roman al ASOCla\lei lntemat1onale de Podun şi Şarpante, prof. dr. 
lng. Liviu Crainic, şeful Catedrei de construcţii beton armat din cadrul UTCB. 
acad. Radu Voinea şi prof. dr. Th. Hangan de la Universitatea din Alsacia 
Superioara. S-au sublif'llat indalungata şi bogata activitate didactică a prol 
Mihail O. Hangan. numeroasele soluţ11 orig111ale cu fezultateoplime în don'8'niut 
construc11ilorde beton arma 1, lucrarile şluntilice şi d1daclice, aprec1a1e în ţară 
şi peste hotare şr totodată activitatea didactica OElsfăşurată, pe parcursul 
ca.reia a format apro~ 40 de promoţii de inginen constructori ş1 profesori 
care azi U continua cerce!ănle . 

Tot cu acest pnlej a fost deschisa şi o e11:poz1\ie dedicata memonei prof. 
Mihai! D. Hangan şi a avui loc ceremonia de decernare a numelui Profesor 
Mihail D. Hangan amfiteatrului t.2 al Facuftăţn de Construcţii Civile, lnctuslna!e 
şi Agrozootehnice a UTCB. 

Cele peste 10 comunicari susţinute in cadrul unei sesiuni de comunicari 
ştHnţifice au pus in eviden\ă valoarea acliv1tăţh de cercetare, proiectare în 
domeniul construcţiilor Industriale, social-culturale şi civile. ca şi aceea de 
formare a unoJ speciallşl1 de elilă, a pro!. Mihail O. Hangan. 

Elena Solunca 

Simpozionul Internaţional de Energie Nucleară - SIEN '97 
În perioada 24-25 octombrie 

a.c., Asocia!ia Română "Energia 
Nucleară" (AREN), în colaborare 
cu Universitatea "Politehnica• 
Bucureşti, a organizat 
Simpozionul Internaţional de 
Energie Nucleară• SIEN '97. 

SIEN reprezintă singura 
manifestare ştiinţifică 

românească din domenii.ii 
nuclear. Ediţia din acest an a avut 
ca tematică MManagementul 
deşeurilor radioactive".• 

Ajuns la cea de a treia ediţie, 
SIEN s-a bucurat şi in acest an 
de larga participare: peste 150 de 
specialiştl şl 120 de lucrări 
prezentate in cadrul a patru 
secţiuni de lucru: 

• Secţiunea 1: Managementul 
deşeurilor radioaclive şi 

dezafectarea CNE • 35 lucrări; 
• Secţiunea 2: Securitatea 

{'ucleară şi protecţia la radialii -

371ucrări: 

• Secţiunea 3: Programe 
naţionale de energetică nucleară 
-9lucrări: 

• Sec~unea 4: Rolul cercetării 
şi proiectării în programul nuclear 
- 40 lucrări . 

Alături de specialişUi români 
(CITON, ICN Piteşti, UPB, FCNE 
Cernavodă, EUROTEST etc.). au 
participai şi specialişti străini din 
Austria (AIEA, Canberra Central 
Europe GmbH), Bulgaria (Insti
tute for Nuclear Research and 
Nuclear Energy, CNE Kozloduy). 
Canada (AECL), Germania (SI
EMENS 'AG), Italia (Ansaldo), 
Marea Britanie (BNFL), 
Iugoslavia ('VlNCA" Institute of 
Nuclear Science), Spania 
(ENRESA, INITEC) şi Rusia (For
eign Trade Firm 'ENERGIA") . 

Dr. David Torgerson, 
vicepreşedinte cercetare-

dezvoltare AECL şi prof. dr. 
Dorin Cristescu, prorector UPB, 
au asigurat preşedintia actualei 
ediţii. SIEN '97 a beneficiai de 
suportul unor organisme 
internaţionale, precum AIEA şi 
ENS (Societatea Nucleară 

Europeană). 

Printre sponsorii români 
putem enumera RENEL, ANEA, 
CITON, NUCLEARMONTAJ SA. 

in cadrut simpozionului a fost 
organizată Masa rotundă cu 
tema: MAspecte legale, 
instituţionale şi etice privind 
managementul deşeurilor ra
dl oactlve în România şi 

experienţa lnternaţlonalA în 
domeniu•. Moderată de AREN 
şi Societatea de Radioprotecţie 
(SRRp), masa rotundă s-a dorit 
a fi o discuţie liberă intre 
reprezentanţi ai organizatiilor 
guvernamentale, organizaţii 

neguvernamentale, 
reprezentanţi ai societălii civile, 
ai mass-media, experţi români şi 
străini, cu scopul de a clarifica 
unele aspecte legate de 
geslionarea deşeurilor radioac
tive. 

Au fost abordate probleme de 
definilfi, clasificări, reglementări 
şi cerinţe de legislaţie, 

reglementări tehnice şi de 
autorizare, control şi inspecţii 
legate de colectarea, stocarea, 
tratarea, transportul şi 

depozitarea deşeurilor radioac
tive, implicarea organizaţiilor 
guvernamentale şi posibilitatea 
unei eventuale privatizări , 

principii etice specifice, erori ce 
pot apărea în evaluările tehnice 
şi economice, transparenţa ce 
trebuie manifestata faţă de 
societatea civilă, mass-media, 
factorii de decizie, in prezentarea 

!aptelor. 
Discuţiile au evldenţiat 

necesitatea elaborării de legi 
specifice privind deşeurile radio
acllve, asigurarea şi 

responsabilitatea nucleară, 

precum şi a unui sistem financiar 
care sa asigure fondurile 
necesare derulării in condiţii 
optime a unui program de ma
nagement al deşeurilor radioac
tive. 

Experţi din Bulgaria, Canada, 
Marea Britanie, Germania şi 
Spania au prezentat experienţa 
ţărilor lor in domeniu. 

SIEN '97 a reprezentat un 
mare succes pentru programul 
nuclear românesc, atât din punct 
de vedere al organizării. cât şi al 
calităţii lucrărilor prezentate. 

ing. Mihaela Stiopol 
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FORUMUL INDUSTRIEI UŞOARE 
Industria uşoară 

româneasca, o ramura a 
economiei pAna mai ieri 
performantă, cu reale posibilită\i 
de a produce la• nivelul 
standardelor şi cerinlelor Interne 
şi intemat[onale, se confruntă în 
prezent cu mari şi serioase 
dilicullă\i, îndeosebi in ceea ce 
priveşte nivelul de 
retehnologizare, cât şi lipsa unui 
marketing şi a unui management 
performant. 

Tocmai pentru a veni în 
întâmpinarea problemelor 
majore din sectorul industriei 
uşoare, în organizarea Federaţiei 
Patronate a lnduslriei Uşoare -
FEPAIUS şi a Workl Trade Cen
ter Bucureşti , a avut loc in 
perioada 13-16 noiembrie a.c. 
Forumul Industriei uşoare , un 
real cadru de dezbatere, in 
prezenta unui mare număr de 
manageri şi specialişti din peste 
30 de societăţi comerciale din 
industria de textile-pielărie şi 

reprezentanti ai guvernului, al 
FPS, Ministerului Industriei şi 

Comerţului şi ai unor organisme 
neguvernamentale, a 
p~roblemelor actuale şi de 
perspectiva ale industriei uşoare 
româneşti. 

Din multitudinea 
materialelor informative 
prezentate, vom reflecta sintetic 
doar câteva Idei mai importante. 

• Industria de textile , 
confectii şi pielarie-incălţămlnte 
este o Industrie cu tradiţie 
îndelungată, in care se 

realizează o gamă diversificată 
de sortimente, atât pentru piaţa 
internă, cât şi pentru export. 

• Cele 7464 socielll.ti 
comerciale, înregistrate la 
începutul anului 1997, realizează 
o productie industrial6. de 8802 
miliarde lei (pe 9 luni-1997), din 
care la export 1742 miliarde lei 
(aproximativ 31% din exportul 
României), un volum de invesliţii 
pe semestrul I 1997 de 169,4 
miliarde lei, din care surse proprii 
.127 miliarde lei şi surse atrase 
42,4 miliarde lei) ; personalul 
angajat reprezintă 16, 1% din 
totalul personalului din industria 
lării. 

• După anul 1989 s-a 
înregistrat o reducere drastica a 
produc\iei, datorită pierderii 
bruşte a pietelor din Europa 
Cent,ală şi de Est. 

• în perioada 1990-1997, 
eforturile financiare au fost orien
tate spre restructurarea şi 

modernizarea ramurii, 
urmărindu-se imbunătaţirea 

nivelului de calitate al produselor, 
diversificarea lor şi alinierea la 
tendinţele şi standardele pieţelor 
de desfacere. Datorită costurilor 
de capital mai reduse in 
sectoarele finala, in special în 
confecţii, acest sector s-a 
reabllitat rapid, şi datorită 

produc!iei procesate în lohn, 
având condiţii de adaptarea 
structurii sortimentale la piaţa 
veslica, la nivelul de 
competitivitate corespunzător 
acesteia. 

• Costurile mari de capital 
in sectoarele primare au condus 
la o rămânere in urmă a 
restructurMI şi retehnologizării in 
filaturi, ţesătorii, finisaje , 
Hlbăcirii, cu consecinţe in 
creşterea prelucrărilor în alte 
sectoare. 

• Capacităţile de producţie 
in anul 1996 au fost folosite în 
proporţie de: 48,2% în filaturi ; 
43,8% în Iesătorli; 55,4% în 
tricolaje; 95,2% in confeclii tex
tile: 43,5% în tăbăcării şi 70, 1 % 
la încălţăminte. 

• Analizând potenIialul şi 
performan\ele actuale ale 
industriei textlle .Şi pielărie , 
rezulta ca: România dispune de 
importante resurse de materii 
prime• IAna, fibre de inşi cânepă, 
piei brute, fibre şi fire chimice, 
asigurând pesle 60% din 
necesarul ramurii; produclia 
realizată ln sectoarele de 
confecţii, textile şi încălţăminte 
este complementară industriilor 
similare din ţările UE şi ale altor 
zone, sub raport pre\-<:alitate. 
Ţara noastri dispune de forţa de 
munci calificata in domeniu, 
optenabilA la pre! competitiv; 
conjunctura pe plală este 
favorabilă României pe trei 
segmente importante • Europa, 
SUA şi Orient. 

• în pertoada 1997-2000, 
politica industriala în domeniul 
texlile-pielarie are Jn vedere 
reslrângerea capacitaţilor de 
producţie in secloarele primare 
la nivelul producţiei prognozate 

INSTRUIRE COMPLEMENTARĂ PENTRU INGINERI 
Ream1ntJm ca, pentru a răspunde 

ceno\elor de dezvoltare profesionala 
a membrilor săi, AGIA organlzeaza 
periodic, prin Deparlamentul de 
educatIe conhnua, urmlllloarele 
cursuri de perfec\1onare 
complementara· 

• ·umba engleza pentru inoinen·: 
• ·curs intensiv de llmba 

germana"; 
• "Curs intensiv de iniţiere Tn 

utilizarea calculatoarelor". 
Programele de limbi străine se 

deslaşoara modular, pe trepte de 
învatare care sunt lansate dupa 
const1tu1rea grupelor omogene de 

cursantl având un anumit nivel de 
cunoştinţe evaluate prin testare. 

Penlru absolventu cursurilor de 
in1\iere in calculatoare se vor 
organiza uller1or programe de 
perleclionare-specializare în 
ullh.zarea unor pachete de programe 
conform cerinţelor personale sau 
nevoilor organizaţiilor din care fac 
parte. 

La solicitarea membrilor 
susţinători şi colecllvi al AGIA sau a 
altor socletă\i/organizaţii interesato, 
se vor organiza teste de departaJiliri 
şi rezeivări de senL 

În dorm\a de a le Iace cunoscute 

unui număr cât mal mare de ,ngineri, 
aceste programe au fost prezentate 
pelarglnnunerele 15, 19şl20/1997 
sie period,cului noslru, "Univers 
ingineresc· 

Pre înscrierea la aces1e cursuri se 
poale Iace la sediul cenlral AGIA din 
Calea Victoriei 118, etaj I, secretariat. 
programz11nic9,00-17,00. 

Eventualele inlorma\ii 
suplimentare se pol ob\ine de la 
Departamentul de edocaţie contJnua, 
lng. Constantin Costandache sau 
de la secretariatul AGIA. telefoane 
659.23.95; 659.41.60 şi lax 
312.55.31. 

AGIR la Adunarea Generală a FMOI 
(Urmare din pag, 3) 

Celelalte man,fest&ri preliminare şi 
Adunarea Generala au avut loc la 
Hoog•Kong (23-29 noiemboe '97) 

"Conferrnt• privind vlllorul 
lngil'lerfel" a avut ca teme pnnapale· 
o vedere globală asupra vi1toruluI 
ingmen81; 1ng1rieria v11Iorului nostN 
pnn lehnolog,e: sch1mbanle in natu,a 
inglnenet: impactul comur"IIC8Julor pnn 
reţete electromce computeriZate. 

Conlerin\ele prezentai& şi 

d1scuţ1île purtate au eviden\lat: 
• rolul ingineriei ca element contrei el 
culturii contemporane; 
· ingineria definita în speclal ca o 
act1v1Iate managerlala a dezvoltării 
economice şi soclale; 
• puternicul Impact soclal al 
dezvoltaril tehnologie! lnlormaţiei; 
• obhga11111Iatea educat1ei conI1nue 
ingineraşii ca problema ind1v1dualA a 
fiecarul 1ngmer şi Tn acelaşi timp 
generala a corpului ingineresc, 
recunoaşterea şi a lestarea acesteia; 
• impactul deZ\/OltărN 1ngmenei asupra 

cuttuni contemporane, ITl8f;ănd p6nă 
la schimbarea valorilor cul1urale şi 
e<1untarea de noi paradigme sociale; 
• redelinirea ebCii profesionale. 

Ul!Jma manifestare preliminara a 
losI 11mpozionul • Dezvoltare■ 

durabili ca soluţle unic.li pentru 
secolul xx1•. 

Tn cele tre, .zile de referate şi 
discuţw au losl 8Vldentiate unpr1C011~e 
dez1101tar1i durabile ln rapor1 cu 
realitaţ1le econom1C0, sooale şJ de 
menţinere a mediului ambiant. Au fost 
discutate probleme pr1111nd: 
planificarea dezvottarli socielAţii 
durabile: managementul mediului; 
dezvoltareadurabilaalnfrastructurli: 
resursele naturalo ş1 da energie; 
ne110ile soc1eta~i pentru o dezvoltare 
durabila.. 

Au rost dezb!tute probleme 
prrvind poluarea în mediu urban, 
strategia managemeotulu1 apel şJ al 
deşeurilor şi ptamlicarea Cezvoltaril 

"""""'· O culoare locala a losl data de 
lema prillind dezvoltarea durabil! in 

secolul XXI, o f8ns& penlN oraşele .... "" 
ln linal, lnst1!Ulul lnginen/or din 

Hong•Kong a ort,anizat o expozi\ie 
pe aceaslă lemA 

Adunarea GeneraUi • FM04 •·a 
deslaşuret cu partioparea a 51 de 
delegalu naJIOOllle, a11lnd ordinea de 
zi obişnuita pentru o asemenea 
manifestare 

Din cele 24 de puncte aflate pe 
ordinea de .zi, preze<1Iate şi discutate 
timp de doul zile, vom menli(>na cele 
palN Sec\lUf'M şi ideile princ1pale ce 
s-au desprins 

Sec\iunea întar a cuprins 
lormahtAţi!e de deschidere uzuale, 
cuprinzând, ln principal. validarea 
Adunllrii Generale şi conllrmarea 
procesului verbal al Adunarii 
Generale precedente, linuta la 
Budapesta ln 1995 

Secţiunea a doua a cuprins 
rapoartele de acli111tate al 
preşedintelui FMOI ,1 ale comiSlilor 
de: educa\1e continua inginereasca, 
lnlorma~e şi comunicaţii, lngmeria 

pe ramuri: fire• 40 mii tone; lesături • 270 mii. m.p.; finisaje textile• 
300 mil. m.p. şi, implicit, creşterea gradului de folosire a capacitătilor 
de producţie • 80% în lilaluri şi tăbăcilirii şi 96% la confecţii textile. 

• Până la sfârşitul anului 1998, societăţile comerciale din 
industria de textile-pielărie vor li cu capii al majoritar prival; ponderea 
intreprinderilor mici şi mijlocii constituite din iniţiativă privată va creşte 
ca urmare a măsurilor de atragere a Investii ori lor strAini şi autohtoni, 
concomitent cu creşterea ponderii serviciilor auxiliare: cercetări de 
piaţă, instruire profesionali, cercetare-dezvoltare-proiectare, acţiuni 
promoţionale ş.a. 

lng. Ion Rozan)de 

r 

1W ~'llista re'llistefor 
• Buletinul Asociatlei Române a Antreprenorilor de 

Conslrucţii, ARACO, prezintâ in sumarul numărului dublu 32· 
33/noiembrie 1997. aspecte de la prezenţa conslructorilor 
români la Târgul Internaţional de Construcţii BATIMAT '97 de 
la Paris, topul firmelor bucureştene din domeniul construcţiilor 
pe anul 1996, un semnat legislativ, precum şi continuarea 
serialului de articole în susIlnerea promovării unui indrumător 
privind activitatea de consuttanI11. ln domeniul investi\iilor. 

• Revista Instalatorul, a Asociatiei Inginerilor de lnstala\ii 
din România, are ca de obicei un sumar deosebit de bogat, din 
care spicuim articolele: "Schimbitoare de căldură pentru 
instalaţiile frigorifice de mâine•, "Corectarea debitelor în reţelele 
secundare de încălzire centrală", "Creşterea eficienţei utililârii 
energiei termice în blocurile de locuinle" şi "Echilibrarea 
hidraulica a instalaţiilor de incălzire şi climatizare cu annll.turi 
de reglare pentru conducte". 

• Ullimul număr al buletinului Impuls, edilat de Regia 
Autonomă de Electricltate AENEL, acordă spaţii ample 
procesului de restructurare a AENEL. De asemenea, este 
prezentat bilanţul activităţii Centratei de la Cernavodă, după 
primul an de func\ionare. 

• Din sumarul revistei lngenlum, editatll. de Ordinul 
Inginerilor din Portugalia, retinem articolele referitoare la 
structurile sistemului de educaţie continuă în cadrul industriei 
de construcţii, la dezbaterile organizate de Ordinul Inginerilor 
pe tema apei, precum şi prezentarea preocupărilor Uniunii 
Europene in domeniul energiei. 

• Din Noua Zeelanda ne-a sosit numarul pe luna noiembrie 
al revistei Englneering, editată de lnstitulia Inginerilor 
Profesionişti, din al cărui sumar spicuim articolele: "Oe ta 
universitate la industrie• calea către Inovarea produselor", ·ce 
este important in managementul în domeniul protectiei 
mediului", "Industria energiei electrice, stimOlată de schimbările 
viitoare". 

• Din revista edllatll. în luna noiembrie de Asocia\ia 
Inginerilor şi ArhitectHor din Israel reţinem prezentarea centrului 
de dezvoltare (înliinlal impreunll. cu holdingul japonez Tokyo 
Semitsu), a centrului de Inovare (cu finanţare din partea Uniunii 
Europene) şl a investiţiilor străine în domeniul industriei de high
tech. 

mediului, tehnologii pentru energii 
recuperabile şi al Comisiei de relatu 
externe, respectiv re1aI1a cu 
UNESCO. în finallJI acestei secI1un1 
au fost prezentate propunerile 
planului strategic de acţiune pentru 
urm!toriidoiani. 

Secţiunea trei a cupnns rap;,artele 
admlnlstrativeşifinanciare,respectrv: 

raportul secretariatului general, al 
directorului execuliv, raportul 
trezoreriei, propunerea de buget 
penlru anii 1998-1999 şl raportul 
preşedinlelui Cofflltetului de acordare 
e Premiului de excelenţa ln inginerie. 
Au !ost prezentate, de asemenea, 
note privind mutarea secretariatului 
la Paris şi nivelul cotiza\1ilor pentN 
anu urm.aiori. 

Secţlunea patru a fost dedicalll 
alegerii noilor membri ai Biroului 
executiv pentru urmatorll ani, a 
vicepreşedinţilor şi a preşedinlelul
ales în persoana dlui Jose Medem 
Sanjusn din Spama. 

în ftnal a fost stabilit locul Vlltoruful 
Comitet execuliv · Paris, 1998 ş1 el 
111Itoarei Adun.ari Generale - Madnd, 
1999. 

Menţionam ca Spanra a losl 
desemnata arbitrar de estre 
Comitetul executiv al FM01 ln locul 

lng. Georgiana Dumitru 

~ 

Eglplului, care nu ŞI·& onorat 
desemnarea prin 11olul Adunilirii 
Generale de la Havana, 1993 şi 
confirmai la Budapesla în 1995. 
Avlnd în vedere ci atât ln 1993. cât 
şi în 1995, delega.pa AGIA a !ost in 
competiţie directa cu Organlz.a\1a 
tnginerilofclnEgipt,IArflaeX1Staalte 
propuneri pnvlnd locul Adunării 
Generale<in 1999, del898tia româna 
a protestat ene<gic împotnva acestei 
propuneri a Comitetului executiv. 

A !ost cerul preşed1ntelu1 în 
tunctia al FMOI sa explice mobvele 
pentru care a fost respinsa 
candldalura AGIA şi dm d1scut1ile 
ulterioare a rezulta! cfl urmeaz.a sa 
primim aceasta clariftcare. FuncIie de 
rllspunsul primit, AGIA va adopta 
at1tud1nea sa 

Toa1e materialele prezentate la 
confenn\e şi Adunarea General! pot 
li consultate de membrii AGIR 
interesati, la biblioteca noastre, pe 
măsura sosirii lor informa aprobată 

Delegaţi, 

dr. lng. Mihai Mihilţi 
dr. lng. Ioan Deslre 

Suceveanu 
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INDUSTRIA METALURGICĂ ANALIZATĂ DIN INTERIOR 
în orgamzarea Societaţii Române de Metalurgie. SRM. recent a avut loc 

Seminarul ~Privatizarea fi Restructurarea în Metalurgie-, la care au 
participat manageri general! ai principalelor combinate metalurgice, 
personal iii~ din FPS, Ministerul Industriei şi Comerţului, Ministerul Reformei, 
precum şi membri al Comisiei de industrie şi servicii din camera Deputalilor. 

Seminarul a avut ca obiectiv analizarea condiţiilor în care aceasta 
importantă ramura a economiei naţiooale îşi destaşoara activitatea, aportul 
la producţia de oţel a României şi satisfacerea nevoilor de metal ale indus1riei 
prelucrătoare, sursei& financiare necesare complexului proces de 

r Cunoaşterea Ca confluenţa" 
celor aouă milenii 

(Urmare din pag. 1) 

timp real, instantanee şi substituie consumul de timp. Se 
impune acum noul slogan •fiei..are interval de timp valoreazS 
mai mult decât cel anterior". Timpul devine o variabi/S criticl!l, 
iar ingineria lentA, secven/ia/A, pas cu pas, este in/ocuitl!l de 
"ingineria simultana·. 

SpaJiul, de asemenea, este conservat şi cucerit prin 
cunoaştere. Produsele miniaturizate nu numai cil reduc spaţiul 
de depozitare, dar ele fac posibile şi alte economii de resurse, 
de transport, de energie. 

Revoluţia informa/ii/or reduce şi nevoia de capital per 
unitate de produs. Avem nevoie de mai puJin capital pentru a 
face acelaşi lucru. Pentru a sublinia aceastiJ mutaţie şi 
importan/a cunoaşterii în economia (societatea) de mâine, 
principalele corpora/iijaponeze varsa acum, pentru prima oarS, 
mai mutte fonduri in cercetare şi dezvoltare decât în investi/ia 
de capital. 

"Capitalul uman a înlocuit capitalul dolarului", iar 
adevl!lrata valoare a majorill!llii produselor subzista în 
cunoştin/ele pe care fe incorporeazl!l. Cunoaşterea a devenit 
resursa finala a afacerilor. Reducând nevoia de materii pn·me, 
muncA, timp, spa/iu şi capital, cunoaşterea devine resursa 
centra/Sa economiei avansate. Pe masurl!l ce se petrece acest 
lucru, valoarea ei creşte impetuos. 

retehnologizare şi restructurare a 
combinatelor şi inlreprinderilor din 
acest sector, definirea unor strategii 
pe termen mediu şi lung în vederea 
reslruClurăriişiprivatizariislderurgiei 
romAneşti. propuneri de soluţii plivind 
dimmuarea lipsurilor e11:istente de 
capital circulant - cauza majora a 
menţinerii blocajului financiar - pentru 
asigurarea baZet de materii prime, 
inclusiv a fierului vechi. cai de 
reducere a costurilor energetice, 
probleme de ordin social şi legislativ. 

Din luările de cuvânt ale 
preşedintelui SRM, director general 
SIDEX-Gala~. ing. florentin Sandu, 
manage,ului general al SC 
Siderurgica Hunedoara, ing. 
Gheorghe Pogea, managerului ge
neral ALAC Slatina, ing. Gheorghe 
Dobra, a dlui Ştefan Mirglnean, 
preşedinlele METANEF, a dr. ing. 
Petru Ianc, director general in MIC, 
a directorului Sergiu Şerbotel, care 
a transmis din partea preşedintelui 
FPS, dr. ing. Sorin Dlmitrlu, mesajul 
adresat lucrarilor simpozionului şi 

pozi\ia FPS privind restructurarea şi 
privâtizarea s1derurg1ei romaneşti. 
s-au desprins importante propuneri 
ş, cai de abordare a procesului de 
restructurare, relehnologizare şi 
privahzare a agenţilor economici din 
acest sector. 

Dintre principalele orient.ari şi 
solu\ii avansate de preşedintele FPS. 
dr. ing. Sonn Dimitriu, va supunem 
atenţiei următoarele· aspecte. care 
sintelizeaza practic şi cetelalle 
puncta de vedere. cu m,ci e:,;:cep\ii. 
011:primate de participanţi. 

• Metalurgia asigura 90% din 
necesarul de oţel şi metale neferoase 
al 1arh, fiind o ramura strategica, 
ataturldeenergelica,transporturi, 
agricultură şi Industna de aparare. 

• Valoarea produc\iaf din 
metalurgie reprezmta 8% din volumul 
anual al producţiei induslriale din 
România şi 18% din volumul total al 
e:,;:portului romanesc; cei peste 
195.000 salaria~ reprezintă 5% din 
totalul forţei de munca ocupata in 
industrie. fiecare loc de munca din 
industria metalurgica susţmAnd alle 
10 locuri de muncă ln industrie, 

• lncepAnd cu anul 1990. 
produc\ia de oţel a scazut de la 13 
mii. Van la circa 5·6 mii. Van in 
prezent, cu mari dif1eut1a\i generate 
de tehnologiile şi echipamentele 
utilizate, care, cu rare e11:cepţii, sunt 
la nivelul anilor 1970-1980. 

• Metalurgia se conrruntă cu 
sItuatii dIlicIle, cum ar 11: o pIa\A 
internă în plina schimbare şi 

reorieotare; o p1a1a eklerna ostila. 
care trebuie recăşhgata: o finaniare 
cvasiine11:istentă, ln condiţii de 
decapitalizare cronica: o agresivi tale 
din partea unor producători e11:temi; 
o problemalicii socială. ce nu permte 
luarea de măsuri imediate şI severe 
de res!ruciurare a forţei de munca: o 
politică e11:lrem de e11:igentă a 
Comurnta\i1 Europene la adresa 
metalurgieiromăneşt1 

• Reslruciurarea metalurgiei. din 
punctul de vedere al FPS, trebuie sa 
soluţioneze următoarele pnonlă~ la 
nivel global şi la nivelul agenţilor 
economici: 

- să asigure un minim de 90-95% 
din consumul de metal pe piaţa 
interna, consum care trebuie COfelal 
cu dinamica PIB; 

- urită\ile de produc~esa ut1hzeze 
cel pu\ln 80% dm capacităţile lor 
nominale; 

- sa fle oprite agregatele şi 
lnslalatule de produc\ie neeficiente; 

- intreprinderea de eforturi penttu 

apropierea nivelului tehnologic de cel 
mondial; 

- reducerea semnilicat1vA a 
emisiilor de no11:e, la nivelul 
standardelor europene; 

- sa se obţioa o reducere majora 
a presiunii consumurilor de energie 
asupra costurilor pe un1ta1ea de 
produs şi sa fie re\mute numai acele 
produse care, prin calitatea şi nivelul 
lor de utilizare, să aiba cea mal buna 
elic1en\A la desfacere; 

- atragerea de pe pieţele de capi
tal edem sau de la inveslltorii 
strategici a unor importante resurse 
financiare, care nu pot li asigurate de 
stat sau de catre societaţIle 

comerciale. 
• Nu a existat o polihca adecvata. 

bazată pe un program de 
acompaniament social susţmul de 
guvern şi de organismele financiare 
interna\ionale 

• Se simte lipsa unei strategii 
sectoriale care sa f10 act:eptata de 
toţi !actorii decizionali din metalurgie 
şi aprobată de Guvernul Aomâme1; 
1X11tăVlemetalurg1cenu·şipotetabora 
programele proprii de reslructurare 
va!abile,şinicilanivelulramurii. 

• Va trebui lfnalizată in regim de 
urgenta strategia sectorială de 
ramura şi supusa aprobării 

guvernului, pentru a se crea cond1ţi1 
de privatizare a soc1ela\ilor 
comerciale. 

• Pe baza strategiei adoptate de 
FPS şI pnn aplicarea instrumenlelor 
de privalizare a soc1eta\ilor 
comerciale din metalurgie, se va 
realiza pasul hotarAtor spre 
redresarea industnei metalurgice din 
România, în acord cu pertorman!ele 
mondiale actuale. 

ing. Ion Rozanlde 

Cultura reprezinta şansa şi fermentul dezvoltl!lrii. Orice 
dezvoltare este, în cele din urma , cu/tura/S, deoarece creeazS 
bog/Jfiile necesare realizllrii depline a indivizilor şi a 
comunitSţilor, şi prin sporirea producţiei de bunuri, inclusiv 
culturale, este elementul esenţial al dezvoltllrii. Arta şi creaţia 
artîsticS trebuie sa devinS creatoare de valori materiale, 
deoarece ştiin/a, literatura şi arta pot interacţiona în mod 
constructiv. 

Bi '1Jialog cu cititorii 

\. 

În cond1Jiîle /Arii noastre, valorificarea polen/ia/ului de 
ştiinJIJ şi cufturS ce exprimiJ inteligenta şi ca/itl!l/i/e poporului 
roman, este singura şansl!l de reducere în timp mai scurt a 
decalajului dintre noi şi Jl!lrile avansate. 

Asimilarea culturii materne, a Jimbi/or de circula/ie 
intemaJiona/a, a limbajului informatic şi a limbajului artefor este 
necesara realizl!lrii şi aplicSrii conceptului de dezvoltare globallJ 
durabilii. 

• Am onoarea sA comunic că 
s-au terminat toate 
fonnalităţile începute de multe 
luni şi cA noua asociaţie (a 
inginerilor români din Canada -
n.n.) a primit toate autorizaţiile 
necesare funcţionării el în 
Canada•, ii scrie preşedintelui 
AGIA, dr. ing. Mihai Mihăiţă, 
domnul dr. ing. Nicolas A. 
Andreescu din Montr8al, 

Canada 
Vă mulţumim , domnule 

Andreescu, pentru eforturile dv. 
susţinute de a organiza 
comunitatea inginerilor români 
din Canada, pe care o aşteptăm 
ca pe o noua şi prestigioasă 
Filială AGIA din străinătate. 

De asemenea, vă mulţumim 
pentru iniţiativa dv. de a prezenta 
în paginile "Universului 

ingineresc• articole despre 
realizările inginerilor români din 
Canada, despre contribuţia lor la 
ingineria canadiană. 

Alăturat publicăm primul 
articol din această serie promisă. 
aşteptând, cu ocazia apropiatei 
dv. veniri în România, informalii 
cât mai ample despre 
comunitatea inginerilor români 
din Canada. 

Oamenii de ştiinţS nu trebuie sA ezite în nici un caz in 
a-şi face auzite glasurile nu doar cu sobrietatea şi rigoarea 
proprii unei intreprinderi ştiinţifice, dar şi cu fermitatea curajului 
pe care îl reclamlJ cSutarea adevlJrului. 

Se va r/Jspunde astfel, spre binele nostru, la una din 
principalele voca/ii ale ştiinJei: "A te adresa puterii în limbajul 
adevSrului". 

Ingineri români în Canada 
Asociaţia Inginerilor 

f!i.JHI.: Punctele de i•edere exprimate rn arlicole apa,rin autorilor. 

Consultanţi din Canada a 
decernat recent premiile pentru 
cele mai bune proiecte de 
inginerie, în diverse domenii de 
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activitate, atât internă (în 
Canada), cât şi intema\ională. În 
total , au fost acordate nouă 
premii pentru proiecte de 
construclîl de centrale electrice, 
de conservare a resurselor 
acvatice, de depoluare etc. 
Printre ele. un proiect în Nepal 
pentru constructia centralelor 
hidro-electrice necesare şi un 
altul în Republica Komi - care 
Iace parte din Federaţia Rusă -
pentru evaluarea şi luarea 
măsurilor necesare în urma 
pierderilor de lilei cauzate de 
corodarea conductelor de trans• 
port. 

Aceste premii au fost acordate 
de către o comisie formata din 
cinci ingineri, dintre cei mai 
reputaţi din Canada. Printre ei o 
singură femeie - Judilh Dimitrlu. 
Absolventă a Politehnicii din 
Bucureşti, unde, după obţinerea 
titlului de inginer, a studiat şi 
obţinut şi masterul, dânsa este 

directoarea Departamentului de 
inginerie mecanică al Facultăţii 
Institutului Politehnic Ryerson din 
Toronto. Specialistă în studiul 
termodinamic şi de transfer al 
căldurii, este de asemenea 
profesoară la Facultatea 
McMaster din Hamilton. Ontario. 
După sosirea ei in Canada, a 
lucrat un timp pentru compania 
Associated Kellog, o foarte 
cunoscută şi reputată firmă de 
inginerie canadiană. 

Este o mare cinste pentru o 
absolventă a Politehnicii din 
Bucureşti să fie - împreună cu alţi 
pairu ingineri canadieni • 
membră a comisiei care a 
acordat premiile anuale pentru 
cele mai bune proiecte de 
inginerie din Canada. 

dr. ing. Nicolas A. 
Andreescu, 

Montreal, Canada 
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